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Mens dette forord skrives er der få dage til, at hele det danske 
brevduefolk skal mødes i Brædstrup til den årlige repræsentant-
skabsweekend. Hovedbestyrelsen har i weekenden set sig nødsa-
get til at aflyse det, som ellers er et fast element på Pejsegården, 
nemlig Landsudstillingen. Det er brandærgerligt, men jeg er sik-
ker på, at vi på trods af aflysningen får en rigtig god weekend, 
som vi kommer til at bringe meget mere om i Brevduen nr. 3.

I dette nummer af Brevduen bringes beretningen for 2024 og det 
på trods af, at den allerede er behandlet ved repræsentantskabs-
mødet, når Brevduen nr. 2 udkommer.

I denne tid er der fuld gang hjemme på slagene. Duerne er blevet 
eller bliver vaccineret og de hurtige har sikket allerede unger i 
rederne. Det er en tid, hvor vi for alvor begynder at se frem til 
den kommende sæson og inden vi får set os om, så er vi igang 
med en forhåbentlig spændende ny sæson.

Januar og februar måned er for mange sektionsklubber også tids-
punktet for afholdelse af generalforsamlinger eller repræsentant-
skabsmøder. Jeg ved, at bestyrelserne i sektionerne gør en stor 
indsats for at tilrettelægge deres flyveplaner, så medlemmerne 
får et godt supplement til DdBs kapflyningsprogram. Stor ros til 
dem der løfter opgaver og påtager sig ansvar i den forbindelse.

Igen i år er der lagt an til en række arrangementer i form af on-
line-auktioner og brevduedage i såvel Øst som Vest. Vi håber, 
at I vil sætte et stort kryds i kalenderen og deltage i disse ar-
rangementer, som udover hyggeligt samvær, mulig blodfornyelse 
hjemme på slagene også danner grundlag for en sponsorflyvning 
med en stor præmierække.

God læselyst!

Formand:
Pia West Christensen, 
Gavnøvej 35,
8930 Randers NØ
 26 28 53 62
  pia.west.christensen@outlook.dk

Næstformand:
Michael Th. Larsen
Herslev Kirkevej 47,
7000 Fredericia
 40 45 01 15
 michael.larsen@smurfitkappa.dk

Bestyrelsesmedlemmer:
Lars F. Hansen
Rugtoften 50,
6630 Rødding
 40 85 34 44
 lh@mogensschelde.dk

Søren Andersen
Ingeborgvej 43,
9900 Frederikshavn
 25 34 19 36
 Soerenandersen61@gmail.com

Jørn Boklund
Nybøl Allé 7A,
2770 Kastrup
 29 40 48 90
 boklund@post5.tele.dk

Niels Johansen
Dalsvinget 4, Dalby,
4690 Haslev
 24 52 78 68
 niels@dalbynet.dk

Jan Steen Hansen
Hindbærvej 2,
6715 Esbjerg N
 40 18 79 86
 jsh@rybners.dk

Tryk: 
Pe Offset, Varde
www.peoffset.dk

Lay-out: 
Marcel van Diemen

HOVEDBESTYRELSE

JEG VED, AT BESTYRELSERNE 
I SEKTIONERNE GØR EN STOR 
INDSATS FOR AT TILRETTE-

LÆGGE DERES FLYVEPLANER, SÅ 
MEDLEMMERNE FÅR ET GODT SUP-
PLEMENT TIL DDBS KAPFLYNINGS-
PROGRAM

af Pia West Christensen

Repræsentantskabs-Repræsentantskabs-
weekenden weekenden venter …venter …
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Haraldsvej 60 B, 2. sal,
8960 Randers SØ
 48 28 42 44
 ddb@brevduen.dk 
Åbnings- og telefontid: 
Mandag - onsdag og fredag: 
10.00-14.00
Torsdag: kl. 14.00 - 17.00
Personlig henvendelse
kun efter forudgående aftale.

ANNONCETAKSTER
1/1 side ...............................................................................................2.960,00
2/3 side ...............................................................................................2.000,00
1/2 side ...............................................................................................1.552,00
1/3 side ...............................................................................................1.036,00
1/4 side ...................................................................................................772,00

Mindre annoncer:
Pr. 1 sp.-mm. .............................................................................................. 4,40
Mindstepris .............................................................................................132,00

Køb/salg rubrikannoncer
Pr. linie .......................................................................................................32,00
Tillæg pr. farve ......................................................................................320,00
4-farve .....................................................................................................800,00

Foreningsmeddelelser:
Pr. spalte .................................................................................................352,00
Mindstepris ...............................................................................................56,00
Resultatlister: Pr. spalte .......................................................................240,00

Priserne er ekskl. moms

Auktioner og udstillinger

Opmærksomheden henledes på at foreninger eller enkeltpersoner der 
ønsker at afholde udstillinger eller auktioner med samling af duer
skal anmelde disse til Fødevarestyrelsen senest 3 uger før afholdelsen 
af arrangementet. Hvis der er deltagelse af udenlandske duer i
arrangementet skal der sendes en skriftlig anmodning om dette og 
betingelserne for import af duerne til Fødevarestyrelsen.
Reglerne er beskrevet i Bekendtgørelse om dyrskuer, udstillinger og 
lignende samlinger af husdyr. 

www.retsinformation.dk/eli/lta/2000/185.

Ud over disse regler kan der komme skærpede regler ved indførsel at 
et såkaldt overdækningspåbud, hvis dette sker, vil DdB meddele dette 
her på hjemmesiden.

Ansvarshavende redaktør:
Michael Th. Larsen
Herslev Kirkevej 47,
7000 Fredericia
 40 45 01 15
 michael.larsen@smurfitkappa.dk

Udgivelse:
Udkommer ordentligvis den 15. 
i måneden.

Deadline næste nummer:
Den 14. 03. 2024.

Ekspedition: DdB´s sekretariat, hvor 
abonnement (pr. år) kan tegnes. Pris 
for abonnement: Danmark 550kr./år. 
Udland 900 kr./år inklusive moms.
Reklamationer over udeblevne numre 
af bladet bedes rettet til sekretariatet 
på ddb@brevduen.dk inden d. 27. i 
måneden.
 
Ophavsret gældende for Brevduen:
Brevduen er beskyttet af dansk lov 
om ophavsret, og må hverken helt 

eller delvis genvises uden skriftlig 
godkendelse fra De danske Brev-
dueforeninger. Gengivelse med De 
danske Brevdueforeningers skriftlige 
godkendelse kræver udtrykkelige 
kildeangivelser. 

Enhver må fremstille eller lade frem-
stille enkelte eksemplarer til privat 
brug. Sådanne eksemplarer må ikke 
udnyttes på anden måde, hverken 
som kopier eller på Internettet.

SEKRETARIATET MEDLEMSBLADET BREVDUEN
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Peter blev ved hans 60. års fødselsdag 
meget overrasket ved at få tildelt DdB’s 
sølvnål, som en anerkendelse for hans 
enorme arbejde indenfor sporten.

Peter startede i sporten i 1981 og der 
gik derfra ikke lang tid før første tillids-
hverv blev tildelt. Peter blev nemlig i 1988 
kasserer i 0100. Denne post blev i 1999 
skiftet ud med posten som formand for 
foreningen. Den post bestrider han stadig 
til stor tilfredshed for alle medlemmer. 

Peter har derudover siden 2001 været 
aktiv i Sektion 22´s bestyrelse. Dette først 

som kasserer og sidenhen som formand. 
Fra 2013 har Peter ligeledes været løslader 
i sektionen. Oven i alt dette også løslader 
for DdB siden 2019. Poster som Peter be-
strider særdeles kompetent og vi nyder 
alle godt, af hans enorme viden og inte-
resse for sporten. 

Gennem de mange år er det blevet til et 
utal af topresultater, først i kompagniskab 
med sin far Poul Pedersen og sidenhen i 
eget navn, altid fra slaget i Nielstrup.

Medlemmerne i 0100 vil endnu engang 
ønske dig hjerteligt tillykke med din run-

de dag og ’nålen’ samt sige dig tak for dit 
store arbejde.

Pfv NJ

Den 15/3 1974 kom en meget ung mand, 
kørende ud til os på knallert, for at blive 
indmeldt i Holstebro - Brevdueforening, 
da han ikke var fyldt 18 år, skulle der 
dengang være, en skriftlig tilladelse fra 
forældre, og den havde han så med i lom-
men, endda underskrevet af selveste vo-
res Borgmester, ikke så mærkeligt det var 

hans far, Dengang tænkte jeg ikke lige på, 
at jeg her 50 år senere skulle skrive om din 
Jubilæum.  Men tak for alle årene Svend,  
du har været os en god mand.   Mange 
sek. vindere har du også haft med duerne 
gennem årerne, trods det, at du har man-
ge andre gøremål, men når som regel,  det 
hele til sidst.  Vi i foreningen, vil sige dig 

tak, hvad skulle vi gøre uden dig, håber du 
må holde mange år endnu, vi glæder os 
allerede til nogle hyggelige timer sammen  
med dig i klubhuset til sommer.   Herfra 
en stor tillykke med  Jubilæet, fra os i  
Holstebro brevdueforening. 

På foreningens vegne.  Linda/Evald.

Foreningen Dan 030 ”Ringsted” mistede 
den 28/12 2023 et særdeles aktivt medlem; 
nemlig Tommy C. Pedersen i en alder af 62 
år efter mange års sygdom. 

For Tommy var foreningen og duerne en 
stor del af hans tilværelse. Han var forenin-
gens specialist med ”Unikon”-anlægget. 
Adskillige gange trådte han til, når det kneb 

med en hjælpende hånd. Tommy var klar til 
at hjælpe, når han havde fortalt os, hvor dår-
ligt det var med den generelle arbejdsind-
sats. Bag dette ydre var han en venlig per-
son, der holdt af spas og løjer; som f.eks. da 
han skrev sig ind på nettets resultatliste med 
en førsteplads i foreningen efter et vædde-
mål, hvilket ikke var rigtigt. 

Han vil blive savnet. 
Tommy efterlader sig hustruen Jytte og 2 
børn, samt børnebørn.

Æret været hans minde.

På foreningens vegne
Allan Christensen

Den 10/1 2024 sov vores tidligere med-
lem Benny Kristensen ind. 

Han måtte pga. helbredet stoppe med 
duer. 

Benny, kaldet “Snak”, var en dygtig 
brevduemand med skarpe holdninger. 

Han havde mange flotte resultater 
med en lille bestand. 

Æret være hans minde. 

På Dan 030 “Ringsted”s vegne
Allan Christensen

Den 10/3 2024 bliver Carsten Jørgensen 
Dan 030 “Ringsted” 60 år. 

Carsten, der flyver under navnet “Team 
Ringsted”, har rigtig mange flotte resulta-
ter og mesterskaber gennem årene. 

Han er en af de medlemmer, som har 
størst anciennitet i foreningen. 

Mange nye medlemmer er blevet hjul-
pet godt på vej med duer fra ham. 

Han har støttet foreningen og sektio-

nen med udlodning af unger i et utal af år. 
Tillykke med fødselsdagen. 

På foreningens vegne
Allan Christensen

Dødsfald Benny Kristensen

Carsten Jørgensen bliver 60 år

DDB’s sølvnål til
Peter Pedersen, 100 ”Haslev”

Svend Juul Jensen har 50 års  Jubilæum
i  076 Holstebro

Dødsfald Tommy C. Pedersen
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Sekretariatet informerer
Når dette blad udkommer, er Repræsen-
tantskabsmødet vel overstået og vi kan 
se tilbage på en weekend, fyldt med godt 
oplevelser og socialt samvær mellem med-
lemmerne.

På Sekretariatet byder den kommende 
tid på oprydning og administrativt arbejde 
ovenpå Repræsentantskabsweekenden. 

I uge 7 holder Sekretariatet ferie og tele-
fonen vil derfor være lukket i denne uge. 

Derefter er der fuldt fokus på det kom-
mende Hovedbestyrelsesmøde, samt for-
beredelser til sæsonstart. 

I den kommende tid er der deadline 
for indsendelse af sektionernes flyve-
planer, opmålinger & navneændringer 

samt ændringer i SMS, TauRIS og Sim-
kort forhold. 

Når alle disse ting er kommet ind til 
Sekretariatet, tilpasses det i systemerne 
og arbejdet med fakturering, og tilladel-
ser til slip m.m. kan begynde. 

026-21-0640 – Kristianstad Sverige 
NL-23-9089536 – Ringkøbing  

MÆRKEDAGE:
50-års jubilæum:
Bjarne Jørgensen,
DAN 170 Jebjerg, d. 01.02.24
H.C. Lind,
DAN 070 Aabenraa, d. 03.02.24

40-års jubilæum:
Torben Olsen,
DAN 114 Asnæs, d. 01.01.24

DØDFUNDNE:

28.02.24 – 10.03.24
Online Sprint/Mellemdistance auktion
06.03.24 – 17.03.24
Online Langdistance/ Maraton auktion
13.03.24 – 24.03.24
Online One Loft Race auktion
07.04.24
 IT-dag på Sekretariatet 
13.04.24
Kæmpe Brevduedag Øst
14.04.24
Kæmpe Brevduedag Vest

01.11.23 – 31.03.24 
Revaccination af duer
28.02.24
Godkendelse af korrekturliste til 
Ringliste
15.03.24
Deadline for opmålinger og navneæn-
dringer
15.03.24
Deadline for opdatering af SMS, Tau-
RIS og SIM-kort
21.03.24
Deadline for tilmelding til Introdag til 
DdB’s programmer

KOMMENDE
DDB AKTIVITETER:

VIGTIGE DEADLINES 
DE KOMMENDE MÅNEDER:

000 CUP:
Alle medlemmer af De danske Brevdue-
foreninger kan nu bestille fodringe mærket 
”DAN 000” hos Sekretariatet for 100 kr. pr. 
stk. Hvert medlem kan købe et ubegrænset 
antal ringe.
Duer med ”DAN 000”-ringe deltager frem-
over i en flyvekonkurrence på den årlige 
Antwerpen-flyvninger.
Provenuet fra ringsalget fordeles over tre år 
med 1/3 af den samlede pulje i regionerne 
Nord, Syd og Øst.
”DAN 000”-duer deltager i konkurrencen 
fra 1-års stadiet og så længe, de er aktive 
kapflyvere, og den enkelte due kan dermed 
principielt æske præmie over flere sæsoner. 
Konkurrencen afvikles første gang i sæson 
2023.
Konkurrencen opgøres hvert år på regions-
basis med 1., 2. og 3. præmie til regionens 
højest placerede ”DAN 000”-duer. 
Præmiesummen fordeles som følger:
1. præmie 50% 
2. præmie 30%
3. præmie 20%
Ringe bestilles hos Sekretariatet på mail: 
ddb@brevduen.dk eller telefon 48 28 42 44
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DEL 2: FÆNOMENET "178"
I del 1 kunne du læse hvordan duestammen hos Flor Engels blev 
opbygget helt tilbage fra starten i efterkrigsårene, hvor Flor En-
gels med udgangspunkt i hvad der viste sig at være "fantastiske" 
basisduer som først "Witte duivin" og derefter hendes sønner 
"Oude Zwarte "og" De Zot ". De er grundstenene i de to ekstra-
ordinære avlslinjer hos Flor Engels med pionererne "De Witpen-
der" og "De Oude Lichte".

Hvad er nok så imponerende er at Engels-stammen er op-
bygget og fastholdt ved målrettet og "kontrolleret" indavl på ud-
gangsduernes og efterkommernes fantastiske egenskaber og kun 
i mindre omfang men dog i nødvendigt omfang at tilføre ganske 
lidt nyt blod. 

Del 1 af fortælling sluttede ved stamhannen "231". Her i del 2 
vil der være fokus på, hvordan hans søn "Den 178" har evnet at 
videreføre stammen på allerhøjeste højeste niveau.

JAN GRONDELAERS
I 1970"erne og 1980"erne var duerne fra Jan Grondelaers blandt 
de bedste i Belgien. Jan Grondelaers havde bygget sin egen stam-
me af duer med udgangspunkt i duer fra brødrene Jansens i 
Arendonk og Gust Hofkens i Merksplas. 
Fra Jan Grondelaers kender mange brevduemænd hans fænome-

ner som "Chateauroux", "Orleans I", "Orleans II", "Goede Jaar-
ling" og "National Bourges". Ikke alene fløj Jan Grondelaerst godt 
med duerne, de var også senere grundlaget for enorm succes hos 
bl.a. Pros Roosen, familien Herbots og Roger Persoons. Nævnes 
bør også Henri (Rik) Custers fra Meeuwen. Rik havde dem di-
rekte fra Jan, men også gennem hans gode ven Pros Roosen og 
dennes topduer som for eksempel "Supercrack 327", "Computer 
1" og "Computer 2", "Magic Star" og så videre. Den dag i dag er 
Henri Custers stadig blandt de allerbedste belgiere på sprint og 
mellemdistancen.

HENRI CUSTERS
I 1993 havde Henri Custers den 5. nationale Es-due på mellem-
distancen i KBDB i 1993, og det bemærkede Flor og sønnerne 
Jos og Jules. For at styrke deres stamme erhvervede de derfor en 
datter af den Nationale Esdue hos Custers - kun det bedste var 
godt nok til Engels. Denne datter B-93-5188111 blev parret med 
det bedste hos Engels nemlig stamfar "231" og allerede i første 
avlsår avlede de "Den 178".

Hunnen B-93-51188111 blev døbt "Dochter As". Hun var 
100% af afstamning fra Jan Grondelaers og hendes stamtavle 
var fyldt med vindere som "Orléans 2", "Goede Jaarling", "Broer 
Goede Jaarling", "Broer 1 nat. Bourges ","Driebander Hofkens"og 
så videre .... Henri Custers købte kun det bedste af det bedste i 
Opglabbeek hos Jan Grondelaers.

Hos Engels begyndte de at avle meget på hunnen fra Custers og 
for det meste var den parret med"231".

En søn ud af det par, altså en helbror til "Den 178" var B-94-
6495219 som viste sig at være en fremragende kapflyver og vandt 
bl.a.
5. Nat. Bourges af 12.529 d.
7. Interprov. Argenton af 690 d.
1. Noyon af 275 d.
8. Prov. Argenton af 304 d.
45 Prov. Bourges af 3.403 d.

"178" var selv ikke nogen god kapflyver, men han havde så mange 
andre kropslige kvaliteter og en skønt udseende, at Engels beslut-
tede at sætte ham på avlsslaget. Det gjorde allerede i 1995, og det 
var et klogt valg! Uden at overdrive, kan man godt sige at "178" 
og hans efterkommere har sat sit tydelige præg på resultatlister 
og stamtavler på topduer over hele verdenen.

En yngre bror til "Den 178" var B-97-6362248, der også blev 
sat i avlsslaget og bl.a blev far til:
1. Nat zone Bourges af 10.401 d.
5. Interprov. Vierzon af 1.681 d.
3 Nat zone Limoges af 3.748 d.

Jos og Jules Engels 
Putte
En verdensberømt duefamilie og duestamme

Dette er en historie skrevet om familien En-
gels, og deres fantastiske liv med duer star-
tende med far Flor Engels og senere sønner 
Jos og Jules, der igennem en menneskeal-
der har domineret belgisk brevduesport, og 
hvis duer har præget brevduesporten i hele 
verdenen – også i Danmark.
Far Flor Engels er død og begge sønnerne 
Jos og Jules er nu i så fremskreden en al-
der, at de så småt er begyndt at tænke på at 
drosle lidt ned på dueantallet, men fortsat 
deltage aktivt i brevduesporten.
Stefan Mertens har i den forbindelse haft en 
lang snak med Jos og Jules, og det er der 
kommet 4 artikler ud af, som indeholder 
spændende læsning om, hvordan stammen 
af duer hos Engels er opbygget via et impo-
nerende avlsarbejde. God læselyst!

artikel oversat af Herbots Danmark
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Og han blev bedstefar til bl.a. "Lady Kim", der vandt 1. NPO 
Tours af 5.334 d.

Da "231" i en meget sen alder ikke længere kunne befrugte 
blev hunnen fra Custers blev parret med "Dikke 90", en super 
kapflyver og søn ud af "231". Og igen var avlen fantastisk; de blev 
bl.a. forældre til B-98-6396537, som bl.a. vandt 3. National fra 
Guéret.

Det viste sig meget hurtigt, hvilken fremragende avler "178" 
ville blive. Han blev derfor parret med de bedste hunner på avls-
slaget, og det var næsten altid bingo.

I 1995 blev "178" parret med en søster til "De Dikke Duivin", 
hunnen der vandt to gange på to uger fra La Souterraine:
1. Nat. La Souterraine af 2.053 d.
3. Nat. La Souterraine af 1.927 d. (= 1. Nat. La Souterraine 847 
hunner)
3. Prov. Vierzon af 900 d.

Fra den parring blev en ny stjerne født B-95-6508036 eller blot 
"036", som den blev kaldt. "036" fløj bl.a.:

1. Prov. Châteauroux af 1.275 d.
36. Prov. Châteauroux af 5.951 d.

1. Toury af 716 d.
4. Interprov. Limoges af 3.343 d.
6. Interprov. Argenton af 690 d.
8. Sens af 662 d.
Dermed helt klart, at "178" havde arvet de gode gener fra sine 
forældre. Også "036" skulle vise sig at blive en god avler, her er et 
udpluk af resultater fra afkom efter "036":
1. Nat. zone Limoges af 3.764 d.
1. Nat zone Argenton af 2.583 d.
4. Prov. Bourges II af 4.293 d.
1. Nat. zone La Souterraine af 1.629 d.
2. Interprov. Argenton af 2.168 d.
1. Nat zone Argenton af 2.110 d.
1. NPO Ablis af 8.451 d. mm.

Fra 1997 stammer også B-97-6569501, kaldet "Broer 036", der 
også viste sig at være en super avler, bl.a. er den far til den rigtig 
gode avlshun "719", bedstefar til moren til "Den Argenton", bed-
stefar til "Den 576"der vandt de 29. National Bourges af 12.278 
duer samt bedstefar til "Het 135" med følgende resultater:
15. Interprov. Châteauroux af 6.494 d.
6. Interprov. Châteauroux af 4.619 d.
25. Nat. Bourges af 16.119 d.
18. Prov. Châteauroux af 2.027 d.
339. Nat. Bourges af 36.506 d.
40. Nat. zone Bourges af 10.401 d.
41. Interprov. Vierzon af 5.047 d.

Igen i 1998 kom en topdue ud af parringen "Den 178" x "Søster 
Dikke Duivin" nemlig B-98-6396417-98, der vandt bl.a. 1. Prov. 
Bourges af 1.249 d.

"BLAUWE BLIKSEM"
"178" var dermed på vej til at blive en verdensberømt avler, og det 
var også noget som mesteren Gaby Vandenabeele bemærkede. 
Og allerede i 1998 hentede Gaby en datter fra parringen "Den 
178" x "Søster Dikke Duivin" med ringnummer B-98-6396501, 
som Gaby kaldte "Julia".

Ligesom Engels parrede Gaby sin nye hun "Julia" med sine 

bedste duer, og "Julia" blev bl.a. parret med berømte "Bliksem". 
Ungerne fra denne parring viste sig rigtig gode hos Vandenabe-
ele, og andre fik hurtigt øjnene op for denne krydsning af 2 super 
stammer. Den kendte tyske opdrætter Hardy Krüger fik en datter 
ud af dette par, og hun viste sig at være en super avlsdue. Også 
den belgiske topavler Norbert Ally fik en søn af parret, som også 
viste sig at være en fantastisk avler.

Men det slag som lykkedes bedst med afkom efter parringen 
"Bliksem" x "Julia" Jos Deno-Herbots, der fik et kuld fra dem: 
"Geschelpte Bliksem" B-02-3003885 og hans redebror, den sene-
re verdensberømte "Blauwe Bliksem" B-02-3003886.

Fra "Geschelpte Bliksem" avlede Jos Deno sin topdue "Gulli-
ver", der bl.a. blev 6. Nat. Es-due mellem distance KBDB med 
følgende placeringer:
1. Prov. Argenton af 3.101 d.
3. Interprov. Toury af 1.889 d.
14. Toury af 2.013 d.
3. Interprov. Montluçon af 3.814 d.
18 Nat. Argenton af 6.177 d.

Deno-Herbots solgte herefter "Geschelpte Bliksem" til det fjerne 
østen, men fortrød de med det samme, da hans bror viste sig at 
den bedste avler, der nogensinde havde boet på slagene i Leef-
daal.

Det er svært at sammenligne duer, men måske var "Blauwe 
Bliksem" avlsmæssigt på samme høje niveau som de to andre 
"Bliksem"-sønner "Rudy" hos Vandenabeele selv eller "Jonge 
Bliksem" hos Jan Hooijmans. 

Først og fremmest var"Blauwe Bliksem" parret med "Violet-
ta", en hun den nære ven Jef Houben. Stort set alt, der kom fra 
dette par kunne flyve eller avle og ikke kun hos Deno-Herbots. 
I 2003 blev hunungen B-03-2251135, "Blauwe Prinses" født, og 
hun vandt bl.a.:
2. Interprov. Orléans af 2.310 d.
4. Interprov. Orléans af 2.235 d.
21. Interprov. Toury af 1.671 d.
40. Interprov. Toury af 1.877 d.
7. Sens af 603 d.

Hendes redebror B-03-2251134 blev endnu mere berømt og op-
kaldt "Beckham"!

En søster til "Beckham" var B-07-2103036-07 "Geisha", som 
blev 4 nationale Es-due mellemdistance KBDB i 2009 og 3 prov. 
Es-due mellemdistance KBDB 2008 med følgende placeringer: ▼
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2. Seminat. Argenton af 2.099 d.
4. Interprov. Orléans af 1.197 d.
5. Interprov. Toury af 3.043 d.
8. Prov. Châteauroux af 1.467 d.
9. Prov. Argenton af 2.288 d.
11. Interprov. Bourges af 5.547 d.
13. Seminat. Châteauroux af 10.198 d.

Hendes redebror, B-07-2103035 "Graffiti", blev også to gange Es-
due med en lige så imponerende resultatliste:
1. Prov. Es-due mellemdistance 2009
4. Prov. Es-due mellemdistance KBDB 2008
8. Prov. Argenton af 2.288 d.
9. Prov. Guéret af 1.612 d.
10. Prov. Montluçon af 3.814 d.
11. Interprov. Toury af 3.043 d.
18. Prov. Blois af 1.728 d.
21. Prov. Bourges af 3.031 d.
32. Prov. Bourges af 5.547 d.
5. Salbris 722 d. mm.

Altså super resultater med børn direkte efter "Blauwe Bliksem", 
og med det avlspotentiale så beholdt Deno-Herbots selv næsten 
alle unger avlet på "Blauwe Bliksem", selvom der var enorm ef-
terspørgsel på brødre og søstre til"Beckham", "Graffiti", Geisha" 
osv.

I anden generation er "Blauwe Bliksem" er der også topduer i 
lange baner.

Topslaget Thibaut-Boons får en søster til "Beckham" kaldet 
"Shakira", der er mor til bl.a.:
1. Prov. Montlucon af 3.304 d.
1. Prov. Montlucon af 1.105 d.
1. Prov. Nevers af 383 d.
2. Prov. Gien af 1.159 d.
2. Prov. La Souterraine af 1.022 d.
2. Prov. Lorris af 825 d.
2. Prov. Gueret af 680 d.
3. Interprov. Chateaurx af 2.822 d.
6. Prov. Argenton af 454 d.
9. Interprov. Argenton af 1.970 d.
11. Interprov. Nevers af 2.182 d.

Topslaget Guido Loockx flyver med en bror til "Beckham" B-12-
5060663 "Olympic Violetta", der kåres til 3. Olympiade due i Bu-
dapest og 1. Prov. Es-due på mellemdistance med bl.a. følgende 
resultater:
3. La Souterraine af 1.179 d.
4. Châteauroux af 4.316 d.
7. Gien af 4.588 d.
31. Bourges af 4.902 d.

Ved Deno-Herbots er en anden bror til "Beckham" bl.a. far til 
superduen"Iris", der har vundet 1. Prov. Es-due mellemdistance 
KBDB med følgende placeringer:
1. Prov. Châteauroux af 3.311 d.
2. Prov. Châteauroux af 2.411 d.
5. prov. Moulins af 1.356 d.
7. prov. Bourges af 2.501 d.
7. La Ferte af 799 d.
10. prov. Blois af 1.164 d.

Og "Iris" er selv mor til:
1 National Limoges af 14.263 d.!

Slaget Roger & David Pierre køber også i 2006 en søn fra "Beck-
ham" B-06-2094440 og kalder ham "Beckham Junior", der bliver 
en topavler og far til mindst 20 x 1. præmie vindere bl.a.
• far til "Ashley" 1 Olympiad duel Cat. D & H Budapest 2015 

(med 1., 1., 4., 9. Prov).
• far til "Elektra", 1. Prov. Nevers
• far til "Sir Messi", med 5 x 1 og 1. Prov. Es-due mellemdistance 

KBDB i 2009
• far til "Themiss" 1. Prov. La Souterraine af 1.020 d.
• far til "Big Mama", 5 x 1 og 1. Prov. Es-due mellemdistance 

KBDB i 2011
• far til "Villa", 6 x 1
• far til "Virginie", 4 x 1 mm.

Hos Deno-Herbots er den samme "Beckham" også far til "Gina" 
1. Nat. Esdue mellemdistance KBDB i 2008 med følgende pla-
ceringer:
1. Interprov. Montlucon af 3.814 d.
1. Interprov. Toury af 1.889 d.
1. Interprov. Le Mans af 990 d.
7. nat. Argenton II af 6.177 d.
9. Interprov. Argenton I af 3.101 d.

"DEN 55"
"Never change a winning team", må have været ordsproget, som 
Jules og Jos har holdt sig da "178" blev parret sammen med sin 
faste partner "Søster Dikke Duivin" i årevis. Og de blev belønnet 
for deres tillid.

 I 2001 avlede parret igen en stjerne - hunnen B-01-6153843. 
Denne datter af "Den 178" blev mor til bla. den berømte "055"

Denne B-03-6226055, igen simpelthen opkaldt "055", fløj bl.a.
3. Nat. Argenton af 3.735 d.
4. Nat. Argenton af 3.942 d.
5. Nat. Gueret af 2.410 d.
5. Seminat. Montlucon af 7.459 d.
5. Prov. Limoges af 833 d.
8. Prov. Melun af 4.318 d.

Faderen til "055" var af afstamning Louis Deleus ud af linier om-
kring "Vooruit" og "Maes I". 
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Fra en anden datter af dette par får Hubert Schroyens sin "Don-
kere Witpender" og opdrætter "Miss Lizzie" der opnår følgende 
topresultater hos ham:
1. Nat zone. La Souterraine af 6.332 d.
8. Melun af 2.939 d.
11. prov. Bourges af 4.364 d.
Og igen en datter derfra er "Queen of Belgium", 1. Nat. Esdue 
med følgende placeringer
9. Nat. Argenton af 20.844 d.
9. Nat. La Souterraine af 19.058 d.
13 Nat. Gueret af 12.558 d.

Herefter gik brødrene Engels efter en ny strategi med avlen om-
kring "178".

I 2003 parrede Engels "178" mod moderen til "Den Argenton" 
(1. Nat. Argenton af 3.935 d.). Også denne parring var succes-
fuld, hvorfra der bl.a. blev avlet B-03-6226222, "Den 222", der 
opnåede følgende resultater:
4. Nat. Argenton af 3.994 d.
9. Toury af 1.863 d.
4. Sens af 1.073 d.
2. Melun af 768 d.
4. Sens af 358 d.

"MARIEKE" 
I 2003 og årene efter bliver "Den 178" parret sammen med den bed-
ste hun på slaget "Marieke" kun med avl for øje. Og det bliver igen 
en succes.

Ud af dette par avles bl.a. B-03-6226459-03, der igen avler B-05-
6221063, "Licht Aske", der vinder følgende:
1. Seminat. Argenton af 4.704 d. 
12. Interprov. Vierzon af 2.085 d. 
65 nat. Bourges af 12.898 d. 
4. Dourdan af 324 d. 

Og en helbror B-06-6154798-06 avler lige så godt bl.a. B-12-
6225010, kaldet "010" , der vinder
1. Nat zone Issoudun af 1.182 d.  og 4. Nat. Issoudun af 5.670 d. 
8. Prov. Châteauroux af 809 d. 

Efter succes i parring med "Marieke", så parres "Den 178" i 2006 
med en datter af "Marieke" (ud af "Marieke" x en søn af "Den 178"), 
og dermed en noget indavlet. Af denne parring falder "Inteelt 178", 
B-06-6154428, der er far til "Limoges" 1. Nat zone Limoges af 3.764 
d. og 5. Prov. Montluçon af 1.630 d. 

I 2002 blev "Den 178" også parret med en søster til "Marieke's" 

mor. Og fra denne parring faldt hunnen B-02-6121573, der blev 
mor til 2 nationale Esduer!, mest kendt B-6154676-06 "Den As", der 
blev 5. Nat. Esdue langdistance KBDB med følgende placeringer:
1. Pithiviers af 653 d. 
3. Prov. Brive af 1.492 d. 
2. Interprov. Limoges af 2.933 d. 
25. Nat. Souillac af 7.597 d. 

Og fra "Den As" er der selv avlet bl.a. 4. Prov. Bourges af 4.527 d., 10. 
Prov. Limoges af 1.313 d., 14. Prov. Vierzon af 2.196 d., 2. Souppes 
af 457 d., 3. Soissons af 1.002 d., 2. Prov. Argenton af 425 d. og så 
videre…. 

Helbror til "Den As" var B-04-6231730, "De Witten As", der blev 
9. Nat. Esdue på mellemdistance i KBDB med følgende placeringer
2.Prov. Montlucon af 2.499 d.
4. Interprov. Argenton af 1.872 d.
10. Prov. Châteauroux af 4.249 d.
31. Prov Orléans af 3.631 d.

"DEN ARGENTON"
I 1999 var "Den 178" parret med sin niece, et barnebarn af hans egen 
far "231" og fra denne parring faldt topduen "De Genopte",  B-99-
6151734, som selv vandt bl.a.
1. Prov. Argenton af 1.538 d. (2. Seminat. Argenton af 8.405 d.)
1. Pithiviers af 579 b.

Og B-99-734 blev en fantastisk avler efterfølgende, hvor den bl.a. 
blev far til Nationalvinderen B-03-6226043 "Den Argenton" som 
vandt:
1. Nat. Argenton af 3.935 d.
1. Prov. Orléans af 2.219 d.
18. Montluçon af 1.800 d.
16. Toury af 1.863 d.
7. Pithiviers af 1.037 d.
154 nat. Bourges af 26.679 d.

Og efterfølgende fik "den Argenton" også stor betydning for den vi-
dere avl i Engels-stammen.

"De Genopte" B-99-734 avlede også en stribe andre topduer bl.a.:
• "Joska", mor til "Pablo" - 3. Prov. Limoges af 2.594 d. og bedstemor 

til 1. NPO Bourges af 8.278 d.
• "Mariano" – far til 9. Angerville af 1.910 d.
• "Limousine" – mor til 1. Nat. Limoges af 15.009 d.
• B-04-6231673 "Salbriske", der vandt 1. Prov. Salbris af 443 d. og 7. 

Interprov. Argenton af 1.872 d.
• B-07-6110370 – far til 4. Prov. Brive af 842 b. mm.

Opsummerende står det helt klart, at "Den 178" var en helt 
ekstraordinær due som ikke alene hos Engels, men også på 
andre topslag og kendte brevduefolk som eksempelvis Koen 
Minderhout, Gaby Vandenabeele, Jos Goessen,  Gerard Ko-
opman, Henri Diks, Marc Van Eynde – Govaerts (Putte),  Pa-
trick Vervloesem og Johny Jonckers har linien fra "Den 178" 
givet ekstraordinære vinderduer og avlsduer.

I del 3 af denne historiefortælling vil der blive fokuseret på 
familen omkring "Marieke", mens den sidste og afsluttende 
del 4 vil handle mest om "den Argenton" og "Den As", som 
har været frontfigurer på Engels slaget I løbet af de seneste 10 
år sammen med efterkommere fra "Marieke" og ikke mindst 
"Den 178".  
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Der har været brevdue flyvning i hjemmet 
hele min opvækst. Jeg havde dog ikke den 
store interesse for duerne, før Jeg i en ung 
alder hjalp min far og storebror med at 
bygge nyt dueslag, og begyndte at se duer-
ne flytte ind i deres nye reder og få unger.

Så startede interessen for sporten og jeg 
fløj både alene og i makkerskab med min 
bror Lars, som L & M Jensen og nåede 
også at blive DDB junior mester, ligesom 
både min storebror og lillesøster opnåede.

Vi kom under uddannelse og flyttede 
hjemmefra, og jeg flyttede sammen med 
Heidi og vi fik vores søn Lukas. Vi boede 
i lejlighed tæt på Foreningen, og en dag 
åbnede der sig mulighed for at overtage et 
af slagene på foreningens grund. Heidi gav 

lov selvom det betød mange lørdage frem 
og tilbage mellem lejlighed og forening - 
og så var jeg i gang igen.. 

Da vi så nogle år senere flyttede i hus på 
den nuværende adresse, var det naturligt 
straks at bygge et dueslag, som mere eller 
mindre har været uændret i de 20 år vi har 
boet her. 

Det er blevet til enkelte sektions vindere, 
udover en masse vindere i den lokale klub 
10, i dag blot sektion 11. Der arrangeres 
ugentlige korte flyvninger, som naturligt 
blev min helt store interesse i start årene 
på den nuværende adresse, dels fordi mit 
slag kun er bygget til 30 duer, dels fordi 
min bror Lars fløj igen med duer oppe ad 
vejen, og gik efter de længere flyvninger.

Med tiden blev det flyvningerne fra 
Sverige der fik min helt store opmærk-
somhed, og meget af avlen var også med 
henblik på den lidt ”sværere” rute nord fra. 
Det er også derfra mine bedste resultater 
er opnået.

Med ophør af Sveriges flyvningerne ka-
stede jeg mit blik på ungerne, da mit slag 
er forholdsvis lille giver det mening at 
søge mod en type flyvninger hvor konkur-
rencen er mere lige, og kombineret med at 
Valby og VIDO blev slået sammen og vi 
begyndte at vaccinere selv, var der mulig-
hed for at starte vinterunger op, uden selv 
at skulle til dyrlægen og vaccinere. 

2022 blev det testet lidt af med nogle få 
vinterunger, for lige at prøve hvordan det 
er at være lidt mere på slaget i vintermåne-
derne, og hvad man skulle være opmærk-
som på i løbet af året.

2023 var jeg så klar til at prøve det af i 
”Stor” stil, hvilket på et lille slag betyder at 
der blev lagt 10 æg. Et af parrene var me-

Ungemesterskab
Åben 

sektion 11
2023

Martin Bruun Jensen  0116 VIDO

Af Martin Bruun Jensen
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get længe om at lægge æggene, så deres unger blev ikke helt klar 
til start og kom derfor ind på holdet ca. 3 uger senere. 1 æg var 
blankt, og 1 unge forsvandt på første træning.

Så resultatet til første sektions flyvning var 6 unger trænet og 
klar til det hårde program. 

Der flyves Halskov eller Rødby hver uge i sektionen, eller også 
deltages der på DDB flyvning. Det betød i år 15 flyvninger/lørda-
ge for hver unge, hvilket jo er noget helt andet end den normale 
korte unge sæson.

Med de 2 unger der kom ind lidt senere, fløj Jeg altså med 8 
unger, indtil resten som normale første kulds forårs unger kom til 
holdet, og gennemførte den normale korte unge sæson.

Bedste resultat kom fra Parchim 02 juli, efter flere svære week-
ender med irriterende vindforhold, dukkede der ingen andre op 
med unger i Sektion 11, og det skulle vise sig at der kun var min 
347 med som eneste unge fra hovedstads området og op. Han 
havde ugen inden fået interesse for en ledig rede, og Jeg havde la-
det ham være alene på slaget med nogle hunner i løbet af ugen så 
han havde haft mulighed for at vise sig lidt. Der blev grint lidt af 
den ene unge alene i de nye transport kurve, men han kvitterede 
med klart højeste hastighed blandt de få unger der nåede op til 
Sjælland den Weekend.

Udover DDB mesterskabet blev Jeg så også for første gang for-
eningsmester i VIDO, som er alle flyvninger sammenlagt minus 
landsflyvningerne. Dem der kender medlemmerne i VIDO ved 
hvor stærkt der flyves på alle afstande, så det er jeg også stolt af. 

Bedste oplevelse med duerne skal vi tilbage til de første år på 
adressen, det var en hurtig sprint flyvning fra Maribo, hvor far og 
søn kommer hjem sammen, og jeg vinder flyvningen med gamle 
og med unger, hvor der var ca. 5000 duer med. Faren 548 blev for 
øvrigt min bedste due nogensinde, på sprint nåede han at være 
første due 31 gange på slaget, og vandt flere korte flyvninger med 
typisk 2000-3000 deltagende duer.

Han havde derudover den meget specielle men brugbare egen-
skab, at han vidste at hvis jeg sendte ham ud en sen aften, så var 
der problemer med Unger der ikke ville gå ind, og han ville flyve 
og lande flere gange indtil ungen også gik med ned.  

Jeg flyver med det totale system, duerne skilles inden opstarten, 
slaget er meget lille så de kan se og høre hinanden men nederste 
væghalvdel er lukket med plader, og så tremmer øverst. Enkelte 
par får lov at gå sammen i løbet af sommeren da enkelte duer har 
vist sig bedst der. Der er 2 små riste ca. 30x40 cm ved siden af 
sputnikker, så hvis sputnikker er lukket er der stadigvæk luft ind, 
døgnet rundt.

Ungerne går sammen med de voksne og skilles også ret hurtigt, 
så jeg altid har et klart overblik over antal hanner og hunner på 
det meget lille slag, når sæsonen lakker mod enden. 

Der er en del variation i løbet af sæsonen, nogen gange skilles 
de ret hurtigt efter flyvning, nogen gange sent lørdag, og enkelte 
langflyvnings dage søndag morgen. 

Der er ca. 40 flyveduer idag og normalt 20-25 unger. Dertil 
nogle enkelte ældre duer som ikke flyves længere. 

Duerne flyves hver uge minimum på sektionens faste Halsskov/
Rødby flyvninger, dog spares langflyverne gerne helt ved sene slip 
eller særligt hårde flyvninger. 

Der stilles ingen krav til etårs duerne og de flyver ikke langflyv-
ninger. Til gengæld trænes og kapflyves de så meget som muligt 
nu som unger. 

Der trænes altid ca. 15 km og altid samme sted sydfra – mange 
gange inden opstarten og enkelte gange i løbet af sæsonen. 

Der bruges mellemdistance foder fra Rudloff, som dog tilføjes 
langflyver blanding eller gerne røde majs 10-20 % 2-3 dage op 
til langflyvninger. 

Tilskud af multivitamin, mineralmix, gritt og picksten, og 
avidress i vandet. 

Dertil produkter i vandet fra pigeon vitality med stor fokus på 
ungernes sundhed.

Duelinjen er tilbage fra vi købte hus og byggede slag i haven, det 
meste stammer fra min dengang aktive bror Lars Bruun Jensen, 
hvor jeg løbende bare kunne hente unger.

Der er sidenhen hentet enkelte duer ind udefra i forsøget på 
at gå fra sprint over til længere distancer. Flere duer hentet fra 
foreningens medlemmer, eksempelvis byttet unger fra sektions 
vindere osv. Derudover går det godt med nogle unger jeg fik for 
nogle år siden fra K & K Sørensen, som der også kæmpes mod 
med vinter ungerne. 

Success med duerne kræver tålmodighed, og man må forvente 
flere fejlslagene ideer som kan tage år at efterprøve. 

TIL SLUT EN LILLE HISTORIE OM EN
HELT SÆRLIG TILFLYVER
Bobby kom en sommerdag som tilflyver fra Tårnby brevdue for-
ening, han gik ikke ind på slaget men satte sig troligt på naboens 
tag, og ventede på konen gav ham korn på udefuglenes foder 
bræt. Det skete så i fast pendulfart morgen og aften hele som-
meren, formentlig fra en tidligere Slag adresse, da ejeren sene-
re viste sig at være stoppet med brevduer. Da vi nåede frem til 
oktober måned, begyndte han pludselig at flyve lidt rundt med 
duerne omkring dueslaget, og til sidst gik han med ind på slaget. 

Næste sæson startede vi ham op på kapflyvning og avl, og han 
blev på slaget helt frem til sit 21 år hvor han efter kort tids skran-
ten i juledagene pludselig fik problemer med at komme op til 
reden. Det kræver vist en meget særlig brevdue at undgå rovfug-
le, elledninger, sygdomme m.m. i så mange år.  Vi taler ofte om 
Bobby, som nu ligger begravet i haven ved siden af slaget.
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I sidste udgave af ”vores hverdag med duerne”, skrev vi om vores 
tidligere stjerner på slaget samt deres flotte præstationer i løbet 
af deres karriere. Sæsonen 2024 er nu startet for alvor hos Team 
Carstensen. De første unger titter frem i rederne, de lyse dagti-
mer bliver længere og forhåbentlig kan vi snart få nogle plusgra-
der på termometeret. Med andre ord, er det en dejlig tid vi går 
i møde og man kan så småt begynde sommerfuglene i maven 
begynder at klække ud af deres pupper. 

Vinteravlen kan nogen synes er en træls ting, hvilket vi i teamet 
i mange år også har synes. At finde motivationen til at gå ud til 
duerne og ordne vand samt biprodukter på kornet i slud, sne og 
frost kan være op ad bakke. Men vi har udvidet vores synspunkt 
på netop vinteravlen. Vi parrer nu duerne omkring julen. Før 
parrede vi først duerne i slutningen af februar, men dette har 
ændret sig nu. Men dette er for ganske nylig. Vi skal ikke læn-
gere end 5-6 år tilbage, hvor vi stadig kørte på dette system. Der 
går typisk mange overvejelser igennem hovedet på en duemand 
før man skifter system, men at skifte til vinteravls var egentlig 
en af de nemmere beslutninger i vores team. En af grundene til 
vores beslutning var, at vi gerne ville have vores ungeflok til at 
være så jævnaldrende som muligt. For at dette skal kunne lade 
sig gøre, så er vi nødt til at rykke den første runde æg fra avlsdu-
erne ind under vores flyveduer. At rykke æg under flyveduerne 
på det gamle system fungerede ikke for os, fordi ungerne kom for 
sent fra flyveduerne ift. forberedelserne til sæsonstarten. Derfor 
var det egentlig en nem beslutning for os, og dette har fungeret 
lige siden. At få en jævnaldrende ungeflok gør det meget nem-
mere for os når ungerne eksempelvis skal lukkes ud første gang, 
vaccineres og ikke mindst kurvetrænes. Da hverdagen byder på 
arbejde, fodboldtræning samt kampe og andre fritidsinteresser, 
hjælper det meget på det praktiske aspekt at have en jævnaldren-
de ungeflok. 

Men det er ikke kun grundet de praktiske årsager vi skiftede 
til vinteravlen. I en periode gik vi ikke så meget op i ungeflyv-
ningerne og derved fik vi ikke fløjet og trænet ungerne så meget. 
Dette resulterede i, at vi efter sæsonen havde mange unger tilba-
ge på ungeslaget. Dette problem resulterede i at sorteringen var 
utrolig svær, fordi vi ikke havde fløjet ungerne og derfor ikke 
kunne vide hvilke unger der egentlig var gode og omvendt ikke 
gode. Vi så derfor også et stigende tab af vores 1-årige duer, fordi 
de mere eller mindre skulle starte fra nul som 1-årige duer. Et 
stigende tab af duer samt svingende resultater er ikke sød musik 
i ørene hos Team Carstensen. Vi vil ikke drage en konklusion 
på dette, men vores erfaringer og indsamlede empiri gennem 
de foregående sæsoner, kan vi se at vores 1-årige duer er blevet 
bedre med årene samt flere 1-årige duer på slaget i slutningen 
af sæsonen. Dette tror vi på er fordi vi får trænet ungerne samt 
fløjet dem. Ungerne skal lære at gå fra flokken, ellers taber vi på 
flyvningerne, da vi er et af slagene, der ligger først for i sektionen. 

Vi har ikke det store mål for ungerne andet end erfaring. Resul-
taterne betyder ikke så meget, men det at ungerne får lært at begå 
sig på flyvninger med andre duer og finde hjem, selv efter nogen 
udfordringer på vejen, det er det som vi bruger flyvningerne til. 
Efter ungerne bliver fløjet så mange flyvninger som muligt, så 
sorterer vi heller ikke som udgangspunkt vores unger. Til gen-
gæld er sortering af de gamle duer blevet hårdere. Tidligere var 
det lidt omvendt fordi ungerne var uprøvede, og vi kendte til de 
gamle duer. Men vi følte også at resultaterne gik tilbage og at vi 
ikke flyttede os i forhold til resultaterne. Middelmådige gamle 
duer blev på slaget.

Men vi ser flere fordele i at rykke første runde æg fra avlsduerne 
ind under flyveduerne. Det er ikke kun aspektet i at få en jævn-
aldrende ungeflok, men flere gode fordele i det. En af fordelene 
er blandt andet, at flyveduerne bliver parret sammen og mader 
unger op sammen. På den måde kan parrene nemt huske hin-
anden til foråret og opstarten af forberedelserne til den nye sæ-
son starter. Som tidligere beskrevet i en anden udgave af ”vores 
hverdag med duerne”, beskriver vi eksakt at flyveduerne bliver 
sammen i deres par efter en kurvetræning i en lille time, så de 
på denne måde finder motivation samt glæden i at komme hjem 
til deres mage i reden. En anden, men yderst vigtig fordel vi ser 

Af Team Carstensen 207 "Tinglev"

Vores hverdaghverdag
med duerneduerne
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i at flyveduerne trækker første kuld unger op, er at flyveduerne 
får smidt noget af fedtet ved at opfostre unger. Gennem fældepe-
rioden og vinteren prøver vi på bedste vis at duerne ikke bliver 
fede, men det kan dog være en udfordring når minusgraderne 
banker på døren og duerne kræver lidt mere foder samt har vi 
ikke duerne ude at motionere om vinteren. 

Så samlet set er der flere fordele ser vi i at rykke første runde 
æg under flyveduerne, men vigtige aspekter for et godt ståsted 
for en god kommende sæson. 

Gennem vinteravlen og perioden hvor ungerne gror til i reder-
ne, har vi ikke de store heksekunster. I perioden bruger vi meget 
all in one hos duerne og de får af det dagligt. Derudover bruger 
vi grit mix for at sikre en god ægproduktion hos avlsduerne. På 
kornet får duerne lidt hvidløgsolie, hvis det da ikke fryser til i 
dueslaget….. I vandet bruger vi ikke rigtigt noget. Vandet fryser 
hurtigt i de kolde perioder, og vejrguderne bringer altid minus-
grader og hård frost når de første unger kommer ud af æggene, 
så det er meget begrænset hvor længe vi kan holde vandet frostfri 
i disse perioder. 

Afslutningsvist vil vi lige præsentere nogle par fra avlen som vi 
tror meget på i år og forhåbentlig kan de producere de kommen-
de stjerner til teamet. 

Første par er vores super avlshun med Dirk Van Den Bulck 
afstamning fra M og C Hansen i parring med vores bedste avl-
shan, som er af Gaston Van De Wouwer afstamning og søn på 
YOHAN BLAKE også fra M og C Hansen. Her er det ”bedst til 
bedst” princippet vi prøver. 

 
Et andet super spændende par vi har prøvet i år, minder meget 

om den samme kombination som billede et. Her ses en super 
velbygget han med Dirk Van Den Bulck afstamning fra M og C 
Hansen i parring med en datter på YOHAN BLAKE fra M og C 
Hansen.

Sidste par er et par fra flyveduerne. Vi plejer ellers aldrig at tage 
unger fra flyveduerne, men nogle gange må vi gøre en undta-
gelse. Den blå hun på billedet er 207-21-1205, hun er 4 x sekti-
onsvinder i 2023 og ender med at blive 1. Es-due hunner på ddb 
sport samt 2. Esdue på ddb åben og kun slået af en vores egne 
hunner. Hun er i parring med slagets bedste han 207-21-1230, 
som er 2 x sektionsvinder samt 1. Es-due hanner i på ddb. Ja vi 
skal også huske at have det sjovt i duesporten, så vi kunne ikke 
lade være med at reservere to ringe til dette par, der virkelig har 
bevist de ved hvor de bor.

Det var alt for denne gang. Vi vil afsluttende ønske alle held og 
lykke med avlen.

- Sportslig hilsen Team Carstensen
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Vi har sagt farvel og tak til år 2023. 
Et år som til stadighed har været præget af krise i samfundet, 

krig i Ukraine og andre steder i verden. Krisen har fortsat en 
afsmittende virkning på brevduesporten.

2023 har til gengæld også været et år, hvor der har været mas-
ser af ting at glæde os over i relation til vores fælles sport. 

Vi har kunnet gennemføre det fulde program i forhold til den 
kapflyvningsplan, der blev vedtaget ved repræsentantskabsmø-
det i 2023 og vi har dermed fået afprøvet en række nye ting og 
tiltag i vores sport. 

Vi oplever desværre en tilbagegang i medlemstallet, men hel-
digvis ved jeg, at rigtig mange af os er glade for vores sport og det 
kammeratskab, som brevduesporten også fører med sig og vi kan 
slet ikke forestille os ikke at være brevduefolk. 

Det er godt vi har vores sport, som til daglig er til stor glæde 
for os alle, når andre ting er lidt udfordrende.

Som vanligt vil Hovedbestyrelsen og jeg med beretningen se 
tilbage på det år, der er gået og vi vil samtidig prøve at gøre rede 
for de tanker vi som Hovedbestyrelse har for den kommende tid.

Stort tillykke til vinderne i sæson 2023!
For nogle af vore medlemmer var 2023 en helt særlig god sæ-

son, mens andre af os ser tilbage på den seneste sæson, som en 
der har lært os meget om hvad der skal til hjemme på slaget og 
som vi forhåbentligt kan bruge i 2024. 

Jeg vil ønske stort tillykke til alle vindere af årets flyvninger og 
af DdBs mesterskaber m.v. Et særligt stort tillykke til vore dan-
marksmestre i sæson 2023:

• Anders Bo Brøbech, 
 DAN 073 ’Skanderborg’ 
  o DM Lang Åben
  o DM Marathon

• Johannes Markussen, 
 DAN 046 ’Horsens’ 
  o DM Mellem Åben
  o DM Sport
  o DM Unger

af landsformand Pia West Christensen

Beretning 2023
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DEN FØRSTE WEEKEND I FEBRUAR 
Repræsentantskabsweekenden er den 
årlige begivenhed, hvor vi samler rigtig 
mange af vores medlemmer på Pejsegår-
den i Brædstrup. Det er min vurdering, at 
omkring 300-400 medlemmer, ægtefæller 
og gæster aflægger Pejsegården et besøg i 
løbet af de 3 - 4 dage, hvor arrangementet 
løber af stablen. 

Bortset fra vores flyvesæson, som na-
turligvis er årets højdepunkt, så ved jeg, 
at netop repræsentantskabsweekenden er 
et arrangement, som rigtig mange af vore 
medlemmer ser frem til hele året. Mange 
bestiller ophold på Pejsegården året efter, 
når de tager hjem efter en god og velover-
stået weekend. 

Repræsentantskabsweekenden blev 
desværre igen i 2023 reduceret i aktivite-
ter, idet det af Fødevarestyrelsen indførte 
overdækningspåbud påvirkede mulighe-

den for, at medlemmer med en bestand på 
over 100 duer kunne udstille deres duer 
på Landsudstillingen, men en Landsud-
stilling fik vi og den blev på vanlig vis af-
sluttet med en præmieoverrækkelse gen-
nemført af hovedbestyrelsesmedlem Villy 
Petersen og fru Yrsa. 

Udover det lille ’benspænd’ med ud-
stillingen, så ser jeg tilbage på den første 
weekend i februar med glæde. Meldgaard, 
Herbots, Natural, Onside Sportspræmier, 
Matador, Tauris og Pigeon Vitality havde 
stande og de blev ligesom Landsdommer-
klubbens Tombola besøgt af rigtig mange.

Fredag aften havde vi alle mulighed for 
at overvære et spændende foredrag med 
efterfølgende auktion med duer fra slaget 
Comb. Hommes & Sons fra Holland. 

Efter en god fredag aften og lørdag 
formiddag sad 32 vindere af de officielle 
præmier for sæson 2022 klar på scenen 

for at modtage deres meget velfortjente 
præmier. Det er bestemt et af højdepunk-
terne, når vi alle får lov til at hylde vores 
vindere. Det samlede repræsentantskab 
og de mange tilhørere fik tillige lejlighed 
til at hylde Henrik Larsen, DAN 128 Sæby 
og Tommy Egsvang Rasmussen, DAN 
209 Midtfyn, som jeg havde fornøjelsen 
at overrække DdB’s guldnål.

Det blev et langt repræsentantskabsø-
de, som blev afviklet i god ro og orden og 
godt ledet dirigentdebutanten Peter Pe-
dersen DAN 100 Haslev. 

Weekenden blev sluttet af med en fin 
aftenfest, hvor vi udover dejlig mad og 
drikke samt musik og dans blev under-
holdt af Michael Th. Larsen, der solg-
te unger på en auktion, som velvillige 
medlemmer havde skænket til fordel for 
årets sponsorflyvning. Tak til såvel de der 
skænkede unger til auktionen, som de 
festglade gæster, der fik blodfornyelse un-
der middagen. 

‘Hav tak for gode dage her i fællesska-
bets ånd …’ starter tidligere landsformand 
Erling Vestergaard’s sang fra 1957. Netop 
denne satte et flot punktum for nogle fan-
tastiske dage i Brædstrup.

REPRÆSENTANTSKABSMØDET
Det blev til et langt repræsentantskabs-
møde med masser af gode drøftelser og 
holdningsudvekslinger. Det store tema på 
årets repræsentantskabsmøde var, at der 
skulle vedtages en kapflyvningsplan for 
de næstkommende to år. Kapflyvnings-
planen er et tema, der har fyldt meget det 
forudgående efterår og har været drøftet 
ved bl.a. de afholdte regionsmøder rundt 
om i landet. Hovedbestyrelsen havde 
bragt et forslag omkring kapflyvnings-



planens struktur på dagsordenen. Hoved-
bestyrelsen foreslog en gennemgående 
struktur, hvor vi i ugerne 21, 24, 26, 28, 
30 og 32 skulle afvikle korte mellemdi-
stanceflyvninger. I ugerne 22, 23, 25, 26, 
27, 29 og 31 skulle afvikle lange mellem-
distanceflyvninger og i ugerne 24, 25, 26, 
28, 30 og 32 skulle afvikle langflyvninger. 
Vi kom i mål med en kapflyvningsplan for 
2023-2024 efter en god debat om det hele. 

Også mesterskaber og ES-duer var på 
dagsordenen og også her er meningerne 

mange, men vi endte med, at få besluttet 
alle mesterskaberne.

Repræsentantskabsmødet i Brædstrup 
betød, at vi skulle sige tak for indsatsen 
til Villy Petersen, DAN 027 Esbjerg, som 
havde valgt ikke at genopstille til Hoved-
bestyrelsen. Villy har igennem mange år 
gjort et rigtig godt stykke arbejde i Ho-
vedbestyrelsen og det er vi ham meget 
taknemmelige for. Efter kampvalg kunne 
vi byde velkommen til vort nye hovedbe-
styrelsesmedlem Lars F. Hansen, DAN 
111 Vejen.

SPONSORFLYVNINGEN 2023
Sponsorflyvningen 2023 fra Hof blev gan-
ske enkelt fantastisk. Ulrik Lejre Larsen, 
DAN 242 havde gjort et fantastisk stykke 
arbejde for at skaffe økonomi til en flot, 
flot præmierække på mere end 180.000 
kr. 

Overskuddet fra auktionen med duer-
ne fra Comb. Hommes & Sons, salget af 
ungerne ved aftenfesten i Brædstrup, 3 
online-auktioner på M & C Hansen samt 
to velbesøgte brevduedage i henholdsvis 
Hedehusene og Kongensbro gjorde det 
muligt at tilvejebringe den flotte præmi-
erække.

Jeg vil jeg gerne takke alle de medlem-
mer der skænkede duer til auktionerne og 
arrangementerne og også tak til alle der 
støttede op ved at købe de skænkede duer. 
Også stor tak til sponsorerne.

SPONSORFLYVNINGEN 2024
I sæson 2024 håber vi igen at kunne præ-
sentere en flot præmierække til en spon-
sorflyvning. Det hele starter i Brædstrup i 
februar 2024, hvor DdB afholder en auk-
tion med duer fra Team Platteuw, som det 

Revisor Jens Henrik Ring Lauritsen

Koncentration under mødet

Frank Jensen, DAN 046 Horsens, 
vinder af sponsorflyvningen fra Hof 2023

Gæster og stemmetællere Karsten Larsen, DAN 128 Sæby

▼
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er lykkedes os at få en aftale med. Herud-
over afholdes der igen 3 online-auktioner, 
samt to brevduedage i april måned 2024. 
Provenuet fra disse auktioner og arrange-
menter vil forhåbentlig igen skabe et godt 
økonomisk grundlag for en præmieræk-
ke, som vi får mulighed for at flyve om i 
sæson 2024. 

Jeg opfordrer alle til at bakke op om 
disse initiativer.

Transport- og 
logistikudvalget

Af formand for udvalget 
Michael Th. Larsen

Forud for sæson 2023 traf Hovedbesty-
relsen efter grundige overvejelser og for-
beredelse en væsentlig beslutning om at 
igangsætte investeringen i nyt transport-
materiel.

Valget faldt på den tyske leverandør 
Geraldy, som må siges at være den abso-
lut førende udbyder på markedet med en 
serie af tilpassede løsninger, som sikrer 
vores duer helt optimale vilkår både vel-
færdsmæssigt og med mulighed for at sik-
re optimale løsladelser af duerne på vores 
kapflyvninger.

Hovedbestyrelsen valgte at fokusere 
investeringen på implementering i Regi-
on Øst og til afvikling af vores ordinære 
langflyvninger. Ved at implementere inve-
steringen delvist kunne man således sikre 
en tæt og fokuseret opfølgning samtidig 
med, at der kunne indsamles vigtige erfa-
ringer med udstyret forud for yderligere 
investeringer. I Region Øst stod vi forud 
for sæsonen i en situation, hvor vi ikke 
havde en ompakningsplads til rådighed. 
Markedslejen for en sådan plads med 
tilhørende faciliteter som hal, vanding, 
trucks, lagerplads til returkurve m.v. i 
Hovedstadsområdet var ganske betydelig, 
og beslutningen om at vælge netop Regi-
on Øst som pilotprojekt for investeringen 
var således drevet heraf.

Udstyret blev bestilt hos Geraldy og le-
veret kort før sæsonstarten. Efter en ræk-
ke praktiske udfordringer og løsning af 
mindre opstartsproblemer kom projektet 
hurtigt til at forløbe smidigt og levede op 
til vores høje forventninger.

Helt konkret omfattede investeringen 
to 3.500 kg. varebiler med anhængertræk. 
På chassiset af disse to biler blev der op-
bygget et lad monteret med en 42-kurves 
Garaldy-container. Derudover indkøbtes 
to trailere med hver 42 kurve hos Geral-

dy, hvorved der kan skabes to hele træk 
med hver 84 kurve ved sammenkobling af 
bil og anhænger. Foruden disse ting ind-
gik der i investeringen to mindre trailere 
med 24 henholdsvis 12 kurve til brug for 
opsamling.

På de ordinære langflyvninger blev ud-
styret ligeledes indsat, og dette i sammen-
hæng med endnu et nyt koncept for or-
ganisationen: Udvidet centralindlevering. 
Dette koncept var nødvendigt for at kun-
ne udnytte Geraldy-udstyret optimalt og 
indebar i sagens natur, at man i mange lo-
kalforeninger måtte tage vejen til det nær-
mest beliggende indleveringssted. Denne 
ændring var selvfølgelig et brud med en 
mangeårig tradition for lokal indleve-
ring, og derfor var der da også forud for 
sæsonen mange skeptiske ytringer om, 
hvorvidt det nye koncept ville påvirke 
deltagelsen på disse flyvninger negativt. 
Disse bekymringer er siden blevet gjort til 
skamme, idet deltagelsen på netop vores 
ordinære langflyvninger har oversteget 
tallene for både budget og sidste sæsons 
afsendelser. Man oplevede samtidig, at de 
centrale indleveringssteder var velbesøg-
te, og at stemningen var både god og hyg-
gelig, ligesom mange sportskammerater 
gav udtryk for det værdifulde i at mødes 
med sportsfæller uden for egen forening i 
sæsonens løb. 

I det jyske og fynske område blev de 
seks weekender med den lange mellem-
distance afviklet på traditionel vis med 
DdBs trailere og ompakning på vores 
sædvanlige plads hos PL Spedition i 
Horsens. Teamet af frivillige hjælpere på 
ompakningspladsen i Horsens tog igen i 
2023 denne vigtige opgave på sig, og end-

nu engang må vi udover vores taknemlig-
hed for den store indsats og uddele stor 
ros til holdet for omhyggeligt og 100% 
fejlfrit arbejde med ompakningen og læs-
ningen af containerne. Vi kommer siden-
hen ind på fejl og fejlslip, som desværre er 
sket i sæsonen, men ingen af disse fejl har 
været forbundet med arbejdet på ompak-
ningspladsen.

Flyvningerne på den korte mellemdi-
stance løb for tredje sæson af stablen med 
fredagsindlevering. Til forskel for de to 
tidligere år var kapflyvningsplanen for 
2023 ændret med hensyn til placeringen 
af disse seks korte mellemdistanceflyv-
ninger, som i den forgange sæson var 
placeret i de samme weekender som de 
ordinære langflyvninger. Formålet med 
denne ændring var først og fremmest at 
sikre et optimalt transportkoncept med 
muligheden for at udnytte det nyind-
købte Geraldy-udstyr bedst muligt, lige-
som man vurderede, at afvikling af kort 
mellemdistance og langflyvning i samme 
weekend ville skabe et større tilbud på 
den enkelte flyvedag i forhold til tidligere, 
hvor man i weekenderne med kort mel-
lemdistance blot havde denne ene flyv-
ning på programmet i de fleste sektioner. 
Transporten af duerne på disse flyvninger 
blev afviklet på forskellig vis rundt i lan-
det. I Region Øst forestod Gruppe 2 som 
i tidligere sæsoner selvstændigt transport 
og opsamling til disse flyvninger, me-
dens duerne i Gruppe 1 blev håndteret af 
DdB, der afviklede disse med vort Geral-
dy-udstyr, som var tilgængeligt i disse 
uger, hvor duerne på langflyvningerne 
blev transporteret sammen med de jyske 
duer. I Jylland afvikledes flyvningerne i 
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Region Nord med én af DdBs eksterne 
vognmænd med assistance af Sektion 52, 
som med deres nyindkøbte Geraldy-bil 
og trailer på samme måde som i Gruppe 
2 selv forestod opsamling og transport. 
Flyvningerne i Region Syd blev arrange-
ret dels ved samarbejde med sektionerne 
31 og 32, der stillede Geraldy transport-
materiel til rådighed for opsamling og 
transport og dels ved brug af en ekstern 
vognmand.

Det skal ikke være usagt, at afvik-
lingen af vores flyvninger på den korte 
mellemdistance gennem de senest tre år 
har været genstand for en del debat om-
kring transportformen. Senest på repræ-
sentantskabsmødet i februar lød der fra 
flere sider anker over transport af duer-
ne i ”gardintrailere” med manuel løsla-
delse. Med vores nuværende opsætning 
og transportkapacitet er det ikke fysisk 
muligt at ændre afgørende på vores trans-
portløsninger af to grunde: Kapaciteten 
af Geraldy-udstyret er ikke tilstrækkelig 
til at servicere dueantallet på de korte 
mellemdistancer og samtidig tillader fre-
dagsopsamlingerne ikke, at vi tidsmæs-
sigt kan ompakke og omlæsse duerne 
til DdBs konventionelle containertrans-
porter. Som tidligere anført er det dog 
Transportudvalget og Hovedbestyrelsens 
vurdering, at de valgte transportformer 
alle er forsvarlige både sportsligt og vel-
færdsmæssigt for duerne og i øvrigt helt 

sammenlignelige til de transportløsnin-
ger, man i sektionsklubregi har gjort brug 
af i årtier og som man fortsat gør brug af. 
Dermed skal ikke være sagt, at Hovedbe-
styrelsen ikke er ambitiøs om eller lydhør 
over for forbedringstiltag, og disse bør 
indgå i overvejelserne omkring rammer-
ne for kapflyvningsplanen, der skal vedta-
ges for 2025-2026.

Maratonflyvningerne blev igen i 2023 
gennemført med centralindlevering og 
transport af duerne i en mindre Geral-
dy-trailer. Ligesom i tidligere sæsoner 
har dette koncept fungeret fornuftigt og 
med gode forhold under transporten for 

duerne.
I forhold til logistikken omkring vo-

res kapflyvninger er der et ønske, som 
gang på gang trænger sig på, og som også 
indgår i repræsentantskabsmødets dags-
orden. Det drejer sig om ønsket om, at 
DdB for samtlige kapflyvninger optager 
og offentliggør videooptagelser af de en-
kelte løsladelser. Dette ønske er naturlig-
vis sympatisk, men desværre umuligt at 
imødekomme. Dels indebærer dette, at 
der dels skal være teknik og teknisk kom-
petence til rådighed for optagelse på alle 
kapflyvningsdestinationer, ligesom vi på 
den administrative side skal kunne hånd-
tere offentliggørelsen på de sociale medi-
er. Denne opgave er ganske omfattende, 
ligesom det ganske enkelt ikke er muligt 
at skaffe medhjælpere nok til opgaven. 
Hovedbestyrelsen må derfor afvise mu-
ligheden – ikke fordi, vi ikke ønsker åben-
hed, men fordi opgaven ikke lader sig løse 
inden for de økonomiske og praktiske 
rammer, vi har at gøre med. Vores orga-
nisation er opbygget på åbenhed og ikke 
mindst tillid, og netop tilliden til, at tin-
gene foregår ordentligt og korrekt er her 
helt centrale. Intet medlem af De danske 
Brevdueforeninger ønsker, at der sjuskes 
med den sportslige afvikling af vores kap-
flyvninger, og det er Hovedbestyrelsens 
absolutte topprioritet, at alle procedurer 
overholdes til punkt og prikke.

I sæsonens løb skete der desværre nogle 
hændelser med fejlslip i regionerne nord 
og øst. I nogle tilfælde skyldtes fejlen pak-
kefejl i lokalforeningen, medens det i an-
dre tilfælde var fejl på slipstedet, som var 
årsagen til problemet. I hvert eneste til-
fælde er der blevet fulgt nøje op på fejlene 
i et samarbejde mellem Transport- og lo ▼
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gistikudvalget og Ordens- og kontro-
ludvalget med henblik på at afdække årsa-
gen til fejlen og efterfølgende at forhindre 
en gentagelse. Om end det er menneske-
ligt at fejle, så er det absolut kritisk, når 
sådanne fejl sætter vores konkurrencer 
ud af spil, og ikke mindst skammeligt for 
de sportskammerater, der bliver ramt af 
fejlen.

I forhold til transporten af vores duer 
til kapflyvningsdestinationerne hører na-
turligvis også duernes forplejning, som 
gennem mange år har været nøje regu-
leret i skriftlige instruktioner til vores 
chauffører. Forud for sæson 2022 indfør-
tes som et supplement til den hidtidige 
procedure en ekstra fodring af duerne 
– nemlig umiddelbart efter oplæsning på 
transporten. Dette tiltag viste sig at være 
rigtig godt for duerne, og vi forventer, at 
denne fodring fremover en del af vores 
standard procedure på alle kapflyvnin-
ger, naturligvis undtaget kapflyvninger 
med fredagsindlevering. Udover frekven-
sen og antallet af fodringer har Hoved-
bestyrelsen løbende drøftet og vurderet 
på selve foderblandingen, der anvendes. 
Gennem flere år har der været anvendt 
en proteinfattig blanding, som desværre 
udgik af leverandørens sortiment forud 
for sæsonen i år. I den forbindelse drøfte-
des alternative muligheder og ønsket om 
at inddrage ekspertbistand i forhold til 
at finde frem til den optimale fodersam-
mensætning. Med stor hjælp og velvillig-
hed fra den anerkendte specialist Willem 
Mulder, der er ansat hos firmaet Matador, 
fik De danske Brevdueforeninger stillet 
en blandingsrecept til rådighed, som med 
succes var blevet testet og fundet optimal 
i Holland. Blandingen blev efterfølgende 
sat i produktion hos DdBs leverandør og 
har været afprøvet i den forgangne sæson 
med specielt fokus på vores længste flyv-
ninger. Forsøget har været en stor succes, 
hvor både duernes ædelyst og deres til-
stand ved hjemkomsten klart indikerer, at 
blandingen er rigtig, og med indførelsen 
af denne blanding, er det vores opfattel-
se, at vi er nået frem til det helt optimale 
koncept for duernes forplejning under 
transporten.

BREVDUEN
Af redaktør Michael Th. Larsen

Produktionen af Brevduen har siden slut-
ningen af 2019 været forestået af et eks-
ternt trykkeri, som også laver den grafiske 
opsætning. Koordineringen med trykke-

riet sker via Sekretariatet, hvor også stof-
fet til Brevduen indsamles.

Vi må igen i år sende store roser til 
medlemskredsen, der hjælper os med at 
skabe et godt og læseværdigt medlems-
blad med masser af gode input om brev-
due-relevante emner af mange forskellige 
slags, som vi på redaktionen er meget tak-
nemlige for. Specielt har mange af vores 
mestre i det forgange år taget imod mulig-
heden for at indsende præsentationer af 
deres slag, duer og metoder, og det er der 
kommet rigtig godt læsestof ud af. Som 
mange gange tidligere nævnt har vi ikke 
ressourcer til fra organisationens side at 
dække alle historier og mesterskabsar-
tikler rundt i hele landet, og derfor er det 
fantastisk, når man i medlemsskaren støt-
ter op med gode indlæg og artikler.

Den digitale udgivelse af Brevduen har 
været tilgængelig i flere år, og platformen 
fungerer fint for dem, der ønsker at læse 
bladet ”på nettet”.

Omkring udgivelsen af den trykte ud-
gave af bladet har vi dog gennem de se-
nere år været udfordret. I 2023 forsøgte 
vi med pakkevis forsendelse af Brevduen 
til lokalforeningerne, men tilbagemeldin-
gerne herom har været blandede. Ganske 
vist ankom pakkeforsendelserne med 
stor pålidelighed, men distributionen til 
de enkelte medlemmer fra foreningens 
kasserer betød for nogle store praktiske 
ulemper, hvor mange måtte køre langt 
for at hente bladet. Det besluttedes i ef-
teråret at genoptage samarbejdet med en 
distributør om omdeling til hvert enkelt 
medlem med indskærpelse af vores krav 
til leveringssikkerheden, som ikke tidli-
gere havde fungeret tilfredsstillende. For 
nuværende ser det ud til, at denne løsning 
har fundet sit rette kvalitetsniveau hos le-
verandøren, og vi håber at have løst pro-
blemet for vores læsere.

Vi vil dog stadig sende en appel til de 
medlemmer, der vælger at læse Brevduen 
via hjemmesiden og som blot kasserer den 
trykte udgave om, at afbestille den fysiske 
levering af bladet. Det er omkostnings-
tungt både at trykke og sende Brevduen 
til hvert enkelt medlem af organisationen.

Vi har de seneste år gjort et forsøg med 
udgivelse af en flot årsbog, som indehol-
der alle sæsonens numre af Brevduen og 
herunder også resultatbladene, som ellers 
kun udgives på hjemmesiden. Der har 
desværre været en vigende interesse for at 
købe bogen, selvom vi i Hovedbestyrelsen 
synes, at det er et flot produkt. Prisen for 
at fremstille bogen i et begrænset oplag vil 

være så høj, at vi har besluttet at stoppe 
udgivelsen.

SÆSON 2023 
I ET SPORTSLIGT PERSPEKTIV
Vores opstart af sæsonen 2023 blev for 
første gang i nogle år skudt i gang uden 
problemer grundet udefrakommende 
hændelser. I årene 2020-2021 satte Coro-
na-situationen i nogen grad en kæp i hju-
let for vores aktiviteter, medens det i 2022 
var fugleinfluenzaen, der udsatte opstar-
ten af træninger og kapflyvninger.

”Godt begyndt er halvt fuldendt”, siger 
man, og den gode og gnidningsløse op-
start på kapflyvningssæsonen satte i store 
træk en positiv linje for resten af sæsonen. 
Som altid, kom der svære opgaver på nog-
le kapflyvninger undervejs, men i det sto-
re billede blev sæsonen gennemført uden 
katastrofale vejrsituationer og lignende. 
Vores største udfordring indtraf i uge 30, 
hvor vejret blokerede for løsladelse af du-
erne i Rouen og Antwerpen. Løsladelsen i 
Rouen blev efterfølgende udsat til tirsdag, 
medens duerne i Antwerpen måtte flyttes 
til Dresden, hvor de kunne løslades ons-
dag morgen. Trods disse forhindringer 
forløb begge flyvninger dog helt plan-
mæssigt takket være godt løsladerarbejde 
og et fleksibelt transportkoncept.

Hovedbestyrelsen har gennem de se-
neste år arbejdet meget med kapflyv-
ningsplanens struktur ud fra to hensyn: 
Optimering af transportøkonomien og en 
sportslig optimal graduering af flyvepla-
nen med en passende forøgelse af afstan-
dene og frekvens af de længste flyvninger. 
Nu er en vurdering af kapflyvningsplanen 
naturligvis en subjektiv størrelse, som 
hver enkelt brevdue-M/K har forskelli-
ge meninger om, men det forekommer, 
at den nuværende struktur generelt set 
virker passende i forhold til at sikre både 
et attraktivt kapflyvningsprogram og en 
plan, der tilgodeser duernes forberedelse 
og tid til restitution i sæsonens løb bedst 
muligt. 

Som tidligere omtalt har der gennem 
de seneste år været arbejdet hårdt med ar-
rangementet af sponsorflyvning i DdB-re-
gi, og det har udmøntet sig i mange flotte 
præmier og spændende konkurrencer. I 
efteråret 2022 meldte Ulrik Lejre sig på 
banen med tilbuddet om at påtage sig 
opgaven om at udvikle et samlet koncept 
for indsamling af midler og tilknytning af 
sociale og sportslige arrangementer til ar-
bejdet. På denne måde kom der et samlet 
koncept af forskellige sponsoraktiviteter 
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på banen – startende med online auktio-
ner over duer skænket af danske topslag 
på M&C Hansens auktionsside efterfulgt 
af et fremragende arrangement i forbin-
delse med Repræsentantskabsweekenden, 
hvor topslaget Hommes holdt et inspire-
rende foredrag og samtidig bortaukti-
onerede et hold duer, hvor De danske 
Brevdueforeninger fik en andel af aukti-
onsprovenuet, som også tilfaldt puljen til 
sponsorflyvningen. I midten af april blev 
der i Hedehusene og på Kongensbro Kro 
afholdt to duedage med panelforedrag, 
socialt samvær og auktion over 30-35 
dage gamle unger, som var skænket til 
formålet af landets topslag. Også her til-
faldt provenuet sponsorpuljen. På den-
ne måde blev der indsamlet en pulje på 
mere end 180.000 kroner, som blev udsat 
i kontante præmier på sponsorflyvningen 
fra Hof. Aldrig er det lykkes at indsam-
le en så stor sum penge til formålet, og 
man må samtidig sige, at aktiviteterne 
forbundet med indsamlingen samtidig 
har skabt mange hyggelige arrangemen-
ter, gode sportslige input og muligheder 
for at skaffe sig blodfornyelse fra landets 
allerbedste slag. Efter denne store succes 
er det logisk blevet besluttet at gentage 
det samme koncept for arrangementet i 
sæson 2024. Også flyvningens sportslige 
afvikling blev en succes, hvor der var ta-
get hensyn til en fornuftig afbalancering 
imellem nationale præmier og præmier 
på sektions- og gruppe plan. Samtidig var 
flyvningen suppleret med en konkurren-
ce for sammenlagt to duer, og også denne 
konkurrence skabte både stor spænding 
og en lidt anderledes fordeling af penge-
ne i forhold til konkurrencerne for slagets 
hurtigste due. Helt centralt for flyvningen 
var selvfølgelig sportsduekonceptet, hvor 
deltagelsen var begrænset til to afkrydse-
de duer pr. slag.

Den sportslige værdi af vores kapflyv-
ninger og mesterskabskonkurrencer er 
helt central i vores organisation, hvor 
konkurrencen på sæsonens flyvninger 
naturligvis er en prioritet for de fleste 
medlemmer. På dette område er det nød-
vendigt med en løbende udvikling for at 
sikre fornuftige konkurrencevilkår og et 
godt spændingsmoment i en tid, hvor vi 
er udfordret på et stagnerende antal med-
lemmer. Til det kommende repræsen-
tantskabsmøde lægger Hovedbestyrelsen 
ved sit forslag op til, at resultatopgørel-
sen på vores lange flyvninger overgår til 
grupperne. Netop på disse flyvninger er 
problematikken om beliggenhed og vejr-

forhold på kapflyvningsdagen knap så 
fremhævende som på de kortere distan-
cer, og det er Hovedbestyrelsens opfat-
telse, at man på gruppebasis vil opnå en 
større og mere attraktiv konkurrence på 
fair vilkår.

Ved det seneste repræsentantskabs-
møde i 2023 blev slipformerne på vores 
kapflyvninger endnu engang drøftet og 
behandlet og ligeledes på dagsordenen 
til det kommende repræsentantskabsmø-
de er der indsendt forslag fra foreninger, 
der ønsker vedtagelse af ændringer. Vi må 
nok erkende, at dette emne skiller vande-
ne blandt os brevduefolk, men heldigvis 
kan vi benytte repræsentantskabsmødet 
og organisationens demokratiske proces-
ser til at finde frem til, hvordan sæsonens 
kapflyvninger afvikles slipmæssigt til flest 
mulige medlemmers tilfredshed.

LØSLADER-UDVALGET
Af hovedbestyrelsesmedlem 
Niels Johansen

Vores tre løsladere har igen i år haft en 
travl sæson. Den første halvdel af sæso-
nen var vejrmæssigt lige til, med meget 
tørt vejr og fine forhold for vores duer. 
Her blev vi til gengæld lidt udfordret på 
nogle af de slipsteder, vi havde fået anvist 
af det tyske forbund, som måske nok var 
egnet til dueslip, men af og til kunne være 
udfordrende og problematiske for vore 
køretøjer at være på grund af bl.a. mang-
lende parkeringsmuligheder. Udfordrin-
gerne blev på bedste vis løst af Sekretaria-
tet i løbet af sæsonen og vi har nu et bedre 
samarbejde med det tyske forbund og ud-
fordringerne forventes herefter at kunne 
håndteres langt nemmere i næste sæson. 

Anden halvdel af sæsonen bød på store 
vejrmæssige udfordringer og især uge 30 
var en kæmpe opgave. Via et fantastisk 
samarbejde mellem vores tre løsladere og 
transport- og logistikudvalget, lykkedes 
det at få afviklet flyvninger med slip tirs-
dag og onsdag. Rent teknisk er onsdage 
også det seneste tidspunkt, som vi kan af-
vikle flyvninger på, da elektroniske anlæg 
med mere skal være klar til indlevering 
torsdag. 

Det var rigtig dejligt at se, at vi var i 
stand til at håndtere så sene slip og samti-
dig få vores duer hjem i så fantastisk stand 
efter så mange dage i kurvene. Dette kan 
kun lade sig gøre med en virkelig god pas-
ning af duerne under transporten.

Ordens- og kontroludvalget
Af formand for udvalget Niels Johansen
Den forgangne sæson bød på en del ar-
bejde for ordens- og kontroludvalget med 
indførsel af Geraldy-system i Region Øst 
samt på vores langflyvninger og med 
indførslen af den udvidede centralindle-
vering, var der en hel del praktisk ting, 
vi skulle have styr på og som vi løbende 
måtte justere i løbet af sæsonen. Det er 
min klare opfattelse, at vi fik rigtig godt 
styr på de udfordringer, der viste sig at 
være og at vi derfor til den kommende 
sæson, vil være i stand til at løse disse ud-
fordringer endnu bedre. 

En ting, der desværre kom til at fylde 
en del i begyndelsen var forskellige fejl-
slip. Disse fejlslip kan deles op i 2 katego-
rier. Dem hvor bilen enten er pakket for-
kert eller chaufføren får sluppet fejlagtigt 
på slipstedet og dem hvor kurve er mær-
ket og derfor pakket forkert hjemmefra. 
Der var ca. lige mange af hver type og det 
er hver gang utroligt ærgerligt, at skulle 
diskvalificere en stribe duer efter disse 
hændelser. Derfor skal det endnu engang 
understreges, at man rundt omkring i 
foreningerne er meget opmærksomme 
ved mærkning af kurve samt udfyldelse af 
kurveattester. 

Igen i år har vi udført dopingtest. Et 
enkelt slag er blevet kontrolleret og så har 
vi som noget nyt kontrolleret kurve ved 
hjemkomst ved flyvninger. Denne meto-
de er nok mere anvendelig, da vi på den 
måde kan teste bredere og flere medlem-
mer ved samme arbejdsproces. 

De gennemførte dopingtests viste hel-
digvis, at ingen havde anvendt ulovlige 
dopingmidler.

Elektroniske systemer
Af hovedbestyrelsesmedlem
Søren Andersen

Så er vi kommet godt igennem sæson 
2023. Der har været en del udfordringer 
i forskellige foreninger og hos medlem-
merne. Det har dog ikke været større end 
de kunne løses pr. telefon eller et lille be-
søg. 

Det, som har givet de største udfor-
dringer, er det lille og meget følsomme 
GSM-modul, som kræver jævnlig rengø-
ring eller at man sikrer, at det er pakket 
ind på en måde, så der ikke kommer støv 
ind til sim-kortet. I takt med at de for-
skellige anlæg bliver ældre, kan det nok 
desværre ikke undgås, at det kan svigte i 
nogle af indgangene. ▼
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Inden for den elektroniske verden sker 
der meget og hurtigt. Det, som bliver talt 
meget om, er de forskellige netværk vi 
bruger i vores hverdag, især når vi bruger 
vores mobil. Der tales om 2G og 3G net-
værkerne, som lidt efter lidt bliver udfa-
set. På nuværende tidspunkt er 3G lukket 
og der tales om at udfase 2G. 

2G bliver dog brugt til mange ting, 
som kræver store ændringer af udstyr 
som skal opgraderes eller udskiftes for at 
tilkobles 4G netværket. 2G bliver blandt 
andet brugt til elmålere, alarmer, kølean-
læg, GPS-systemer osv. De danske Brev-
dueforeninger bruger 2G til GSM-modu-
lerne, som TauRIS leverer. Disse moduler 
kan kun bruges, hvis 2G stadig er her. Det 
vil sige bliver 2G udfaset skal de, som har 
GSM-moduler, have nogle nye. 

Vi har selvfølgelig undersøgt, hvordan 
det forholder sig til udfasningen af 2G. 
Nogle siger at det vil lukke i slutningen 
af 2025. Vores teleudbyder Greentel, som 
leverer vores simkort, har på nuværende 
tidspunkt ikke hørt noget om, hvornår de 
forventer at lukke det ned. På nuværende 
tidspunkt er det lukket i Sverige. 

DdB har er derfor stoppet med at sælge 
GSM-moduler, som kun kører på 2G og 
er gået over til at sælge dem, som kører på 
4G netværket.

Vi er i tæt samarbejde med TauRIS i 
gang med at få styr på udviklingen inden-
for netværkerne.

Nu når sæsonen er ovre er der tid til 
at skifte batterier i terminalen. Batterier-
ne anvendes som backup i terminalen og 
kan holde 5 - 6 år inden de skal skiftes. 

Det skal også gerne opfordres til at når 
den nye sæson skal til og i gang, må man 
godt starte i god tid med at gennemgå an-
lægget inden den første kapflyvning, så vi 
ikke bliver presset og nervøse for om nu 
det hele virker.

Der har været enkelte foreninger, som 
har haft problemer med Frankfurt-uret. 
Der kan godt være forskel fra forening 
til forening og jeg vil gerne opfordre for-
eningerne til at resette Frankfurt-uret en 
gang om ugen, så skulle problemet gerne 
være løst.  

Jeg vil gerne benytte lejligheden til at 
takke alle superbrugerne for deres hjælp 
i sæsonen.

IT-systemer 
Af Tommy Egsvang Rasmussen

Sæson 2023 har været år 2 på den nye-
ste version af sekretariatsprogrammet. 
Sekretariatsprogrammet er kernen i alt, 
hvad der har med kapflyvninger og med-
lemsstyring at gøre. Kort fortalt, så har det 
virket efter forventningerne! Der er og vil 
altid være ønsker om noget, som kunne 
være nemmere eller rart at have, men så-
dan er det, når mulighederne er mange.

I sæson 2023 er der blevet blandt andet 
håndteret 167 forskellige kapflyvningslin-
jer og over 200 forskellige mesterskabs-
linjer i systemet. Alle de forskellige kap-
flyvninger og mesterskaber kommer til 
udtryk bl.a. ved forskellige beregninger 
eller slip på samme station.

I de forudgående mange år har DdB 
samarbejdet med to udbydere på it-fron-
ten. Det har fungeret upåklageligt, men i 
forbindelse med flytning af sekretariatet 
har vi udfaset egne fysiske servere og det 
har bl.a. betydet, at vores mail fx er kon-
verteret til Office365 og at hjemmesiden 
nu styres internt. Det har betydet, at vort 
behov for ekstern it-support er ændret og 
nedskaleret, så i dag har vi kun én samar-
bejdspartner på IT-området.

Der håndteres 14 hjemmeside adresser, 
for at kunne efterleve den høje standard 
af formidling, som vi i organisationen ef-
terhånden har været vant til i mange år. 

Herudover håndteres der 5 forskellige 
linjer i SMS-tjenesten 1919. Alt dette har 
i 2023 primært været håndteret af sekre-
tariatet, hvilket giver gode muligheder for 
at følge eventuelle problemer tæt. Som 
eksempel kan nævnes, at vi nemmere kan 
se hvilke SMS’er, der modtages og sendes 
i 1919-systemet, hvilket giver stor værdi, 
hvis fx medlemmer oplever udfordringer 
med SMS-indberetningen. 

2023 har også været den første fulde 
sæson, hvor vi har alt liggende i skyen, 
som det så populært hedder og jeg vil på-
stå, at ingen har mærket en forskel, så det 
må siges, at dette skift ER BESTÅET.

Der har været enkelte udfordringer på 
driften af systemerne, men det er nok 
svært at undgå 100%.

I starten af sæsonen var der lidt opga-
ver omkring realtiden på serveren og der 
var i nogle foreninger ’spøgelsesstationer’ 
fra sæson 2022, men udfordringerne blev 
løst.

Vores 1919-tjeneste blev også udsat for 
et hackerangreb og det medførte desvær-
re udfordringer med resultatformidlin-
gen, men heldigvis var vores systemer og 
data var aldrig i fare.

Vi vil gerne klæde foreningerne godt på 
og har derfor valgt at invitere repræsen-
tanter for foreningerne til en introdag på 
Sekretariatet den 7. april 2024. Her bliver 
det muligt at lære noget mere om bl.a. 
TauRIS, foreningslogin, online medlems-
program m.v.

KAPFLYVNINGER 
SÆSON 2023 I TAL
Hovedbestyrelsen har i sæson 2023 arbej-
det ud fra en forventning i budgettet om, 
at der samlet set ville blive sendt 100.207 
duer på de kapflyvninger, der i ugerne 21 
– 32 ville blive gennemført med udgangs-
punkt i den af repræsentantskabet vedtag-
ne kapflyvningsplan. Der er afsendt 92.365 
duer på kapflyvningerne, hvilket er 7.838 
færre duer end forudsat i budgettet. I 2022 
blev der afsendt 107.231 duer på kapflyv-
ningerne, så der er tale om en nedgang i 
dueantallet på 14.866 afsendte duer i for-
hold til 2022 hvilket svarer til ca. 13%. 

Antal afsendte duer 2018 2019 2020 2021 2022 2023
Mellemdistanceflyvninger 77.629 73.698 61.326 70.309 86.732 64.467
Langdistanceflyvninger 10.684 11.232 10.015 9.846 10.147 11.079
Ungeflyvninger       6.374 9.590 7.097
Marathonflyvninger 1.354 1.257 1.812 923 762 851
I alt 89.667 86.187 73.153 87.452 107.231 92.365

Tabel 1
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Situationen med sygdomsudbrud i Aal-
borg medførte, at mange sportsfæller des-
værre var forhindret i at kapflyve deres 
duer i flere uger i sæsonen. 

I forbindelse med udarbejdelse af kap-
flyvningsbudgettet arbejdede Hoved-
bestyrelsen med en forventning om en 
nedgang i dueantallet og på baggrund af 
denne prognose samt budgettering af om-
kostninger på kapflyvningerne blev kap-
flyvningsgebyrerne fastlagt uforandret på 
mellemdistance- og marathonflyvninger-
ne, mens gebyret på langdistanceflyvnin-
gerne blev sat lidt ned.

I 2022 valgte de to grupper i Region Øst 
selv at forestå gennemførelsen af kapflyvnin-
gerne på de korte mellemdistanceflyvninger 
og i sæson 2023 fortsatte gruppe 2 med dette 
og herunder gjorde det samme sig gældende 
for sektionerne 13 og 52. 
En detaljeret oversigt over antal afsendte 
duer pr. flyvning er et bilag og en samlet 

oversigt over afsendte duer på de forskel-
lige kapflyvningskategorier i årene 2018 – 
2023 fremgår af tabel 1

Det fremgår af ovenstående, at nedgangen 
i antal afsendte duer er på mellemdistance-
flyvningerne og det er særligt på de korte 
mellemdistanceflyvninger med fredagsind-
levering vi ser nedgangen.

Fordelt på regionerne ser det jf. neden-
stående sådan ud, at 71% af organisatio-
nens medlemmer, har deltaget på mindst 
5 DdB-flyvninger. Dette er et fald på 2% i 
forhold til 2022, hvor 73% af organisationens 
medlemmer deltog på mindst 5 kapflyvnin-
ger i DdB-regi. (se tabel 2)

I Region Øst er sektion 21 den sekti-
on, hvor de fleste medlemmer deltager på 
DdB-flyvninger, idet 49 af 55 medlemmer, 
svarende til 89% af medlemmerne har delta-
get på mindst 5 DdB-flyvninger.
I Region Syd har 45 af sektion 35’s 52 med-
lemmer deltaget på mindst 5 DdB-flyvnin-

ger. Det svarer til en deltagelsesprocent på 
87.
Endelig ser det sådan ud for Region Nord, 
at 84% af sektion 60s 48 medlemmer har 
deltaget på mindst 5 DdB-flyvninger.

Alt i alt vurderer Hovedbestyrelsen, at 
deltagerantallet på kapflyvningerne har 
været tilfredsstillende i sæson 2023.

MEDLEMSTAL
Igen i år må vi desværre konstatere en 
tilbagegang i medlemstallet, som pr. 1. 
oktober 2023 er opgjort til i alt 76 med-
lemmer. Vi var pr. 1. oktober 2023 i alt 
863 medlemmer, fordelt med 257 med-
lemmer i Region Øst, 258 medlemmer i 
Region Syd og 348 medlemmer i Region 
Nord. Tilbagegangen var året før på 53 
medlemmer. 

Medlemstallet kan over de seneste 
fire år opgøres således (Se tabel 3):

Desværre ser vi en lidt højere pro-
centvis tilbagegang i medlemmer end vi 
har gjort foregående år. I 2021 var til-
bagegangen på 6,2%, i 2022 var den på 
5,3% mens den i 2023 er på 8,8%. 
Efter sæson 2023 er der desværre blevet 
lukket 3 foreninger:
• DAN 097 Odder
• DAN 142 Hadsten ▼

Sektion  Medlemmer 5x DdB 5 x Ddb i % 2022 Medlemmer 5 x DdB 5 x DdB i %
 11 91 67 74 103 72 70
 12 57 41 72 73 53 73
 13 10 8 80 11 9 82
 21 55 49 89 63 55 87
 22 41 24 59 41 26 63
Region Øst i alt  254 189 74 291 215 74
          
Sektion  Medlemmer 5 x DdB 5 x DdB i % 2022 Medlemmer 5 x DdB 5 x DdB i %
 31 63 29 46 63 43 68
 32 36 25 69 42 27 64
 33 19 15 79 20 14 70
 35 52 45 87 63 53 84
 41 45 27 60 49 33 67
 42 34 22 65 32 24 75
Region Syd i alt  249 163 65 269 194 72
           
Sektion  Medlemmer 5 x DdB 5 X DdB i % 2022 Medlemmer 5 x DdB 5 x DdB i %
 52 71 51 72 77 59 77
 53 34 25 74 40 31 78
 54 57 31 54 61 40 66
 60 48 41 85 49 39 80
 61 49 37 76 61 44 72
 62 16 13 81 17 14 82
 63 66 46 70 74 50 68
Region Nord i alt  341 244 72 379 277 73
Total alle regioner  842 613 73 939 686 73

Tabel 2

Medlemmer pr. 1 oktober 2020 2021 2022 2023 Tilbagegang
Region Øst 315 303 291 257 34
Region Syd 331 305 269 258 11
Region Nord 412 384 379 348 31
Medlemmer i alt 1058 608 939 863 76

Tabel 3



• DAN 166 Bogense
Det er altid beklageligt, når der luk-

kes foreninger, men heldigvis er en stor 
del af medlemmerne blevet optaget i 
andre foreninger. 

NYT SEKRETARIAT
I 2014 erhvervede den daværende Ho-
vedbestyrelse på vegne af De danske 
Brevdueforeninger ejendommen i Linde 
ved Randers.

For godt og vel et år siden traf Ho-
vedbestyrelsen beslutning om, at gøre 
et forsøg med at sætte ejendommen til 
salg. Der var ikke mere brug for de 274 
m2, som sekretariatsbygningen rumme-
de. 1 medarbejder og langt færre papirer 
og materialer end da ejendommen blev 
købt var den nuværende virkelighed. 
De fleste opgaver løses i dag digitalt og 
alle de maskiner, som anvendtes til egen 
trykproduktion og forsendelse af Brev-
duen var ikke mere i brug. Et andet væ-
sentligt parameter var, at ejendommen 
og herunder det udlejede parcelhus lø-
bende skulle vedligeholdes, hvilket for-
ventedes at blive omkostningstungt, hvis 
bygningerne skulle holdes i nogenlunde 
stand.

Der forestod en nødvendig udskift-
ning af varmeforsyningen i begge byg-
ninger og det ville betyde store investe-
ringer.
Ejendommen blev udbudt til salg og til 
vores store glæde blev den solgt i løbet af 
få måneder på markedet. Et lokalt ven-
tilationsfirma fandt ejendommen meget 
velegnet til deres formål og således kun-

ne vi forlade Linde den 1. april 2023 for 
at flytte ind i et meget mindre og veleg-
net og fleksibelt kontorlejemål i Haralds-
hus i Randers Syd.

Det nye sekretariat er meget mindre 
og vi betaler en fornuftig husleje. Ha-
raldshus er et stort kontorfællesskab, så 
der er en række fællesfaciliteter til rådig-
hed, som vi også må benytte os af.

Vi er faldet godt til og Maria, som til 
daglig er på sekretariatet, har fået ’kolle-
gaer’, som er tæt på hende.

FCI
Af hovedbestyrelsesmedlem 
Jørn Boklund

FCI den internationale brevdueorganisati-
on afholder sin kongres i forbindelse med 
Olympiaden i Maastricht den 26, januar 
2024.
På kongressen skal der bl.an. vælges en 
ny præsident for organisationen. FCI er 
en verdensomspændende organisation 
og de politiske forhold i FCI afspejler i 
høj grad dette faktum. Der er pt. en strid 
mellem de potentielle kandidater hvor 
beskyldninger om korruption m.m. fy-
ger mellem kandidaterne.  På verdens-
plan må vi desværre sige at FCI ikke 
er så resultatorienterede som vi kunne 
ønske, først og fremmest på baggrund 
af politiske forskelle landene imellem. I 
Danmark er det derfor vores opfattelse 
at vi i højere grad skal satse på gruppen 
af Europæiske lande der er dannet under 
FCI, hvor samarbejdet i højere grad er 
baseret på praktiske og pragmatiske mål 

og løsninger. Under FCI er der nedsat en 
såkaldt Veterinær Komitee, der består 
af fagpersoner fra Tyskland, Holland, 
Belgien, Portugal, Polen og Danmark. 
Arbejdet i denne komitee har som mål 
at påvirke offentlige myndigheder og be-
slutningstagere omkring forholdsregler 
der vedrører sygdomme og dyrevelfærd i 
forbindelse med brevduer.

I forbindelse med Olympiaden i 
Maastricht afholder komitéen en ve-
terinærkongres med hovedemnerne 
”Fugleinfluenza” og ”Dyrevelfærd ved 
transporter af brevduer”. En række be-
slutningstagere og interessenter indenfor 
området er inviteret til denne kongres.  
Målet for kongressen er at skabe bedre 
viden og oplysning omkring de to emner 
blandt de veterinære fagpersoner.
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VETERINÆRE FORHOLD
Af hovedbestyrelsesmedlem Jørn Boklund
I starten af 2023 var der i Danmark af Fø-
devarestyrelsen indført et såkaldt ”over-
dækningspåbud”, hvilket medførte at det 
var forbudt at samle fjerkræ og fugle til 
auktioner og udstillinger m.m. Det betød 
at DdB måtte søge om dispensation til af-
holde landsudstilling i Brædstrup. Denne 
dispensation fik vi dog med det generende 
vilkår at due hold på over 100 duer ikke 
måtte deltage, hvilket jo selvsagt begrænser 
deltagelsen på udstillingen. I bekendtgørel-
sen var der dog mulighed for at motionere 
duerne omkring eget slag og tilladelse til at 
træne og kapflyve duerne, hvilket gjorde 
at opstarten på kapflyvningssæsonen ikke 
kom i fare. ”Overdækningspåbudet” blev 
senere ophævet omkring primo maj må-
ned. Senere i løbet af sommeren oplevede 
vi så, at der i en koloni i Ålborg udbrød Pa-
ramyxovirus blandt raceduer. Det indebar 
at der ifølge den gældende lovgivning blev 
oprettet 3 og 10 kilometer zoner omkring 
udbruddet. Effekten af det var at en række 
medlemmer i Ålborg ikke måtte motionere 
og kapflyve deres duer i 30 dage efter at ud-
bruddet var konstateret. Det er uheldigt når 
der optræder sådanne udbrud blandt uor-
ganiserede duefolk. Der er derfor grund til 
at opfordre vores medlemmer til at påvirke 

både raceduefolk og andre dueholdere til at 
vaccinere deres duer fordi konsekvenserne 
ved udbrud er betydelige. Ifølge lovgivnin-
gen skelnes der ikke mellem Newcastle- vi-
rus og Paramyxovirus, selv om det er vores 
opfattelse at Paramyxovirus er endemisk 
hos duer. Vi arbejder stadig på via FCI at 
påvirke beslutningstagerne i EU til at fore-
tage denne skelnen. Det skal dog her også 
bemærkes at duerne selv om de er vacci-
nerede mod Paramyxovirus og selv om de 
ikke udviser symptomer på smitte er i stand 
til at videregive virussen til ikke vaccinerede 
duer.  I september måned indkaldte Føde-
varestyrelsen til et interresent-møde hvor 
en række organisationer, både fra erhvervet 
og hobby deltog herunder DdB. Det var et 
godt og interessant møde hvor emnet var 
fugleinfluenza og forebyggelse af udbrud 
af denne virus. Fra DdBs side fremførte vi 
vores holdninger til dels det restriktive krav 
om grænsen på 100 dyr og dels det vigti-
ge i at vores ungetillæg fik mulighed for at 
motionere af dyrevelfærdsmæssige grunde. 
Vores holdninger fik opbakning fra andre 
af de fremmødte organisationer og det er 
vores indtryk at FVST lyttede til vores ind-
læg. Kommer der et såkaldt ”overdæknings-
påbud” igen i år må vi se hvilke vilkår det 
indeholder og forholde os til det.

Det skal understreges at det er positivt at 

FVST nu er i dialog med organisationerne 
og vi ser frem til et fortsat godt samarbej-
de. I forbindelse med at der i efteråret blev 
afholdt forskellige lokale auktioner stillede 
enkelte af veterinærregionerne det krav at 
der skulle være en tilsynsførende dyrlæge til 
stede. Det er klart at det er en økonomisk 
belastning for de lokale foreninger at opfyl-
de dette krav. Efter at DdB fik forelagt dette 
krav gik vi i dialog med FVST omkring det-
te, idet der er to bekendtgørelser der gælder 
på dette område.

Bekendtgørelserne er imidlertid indbyr-
des modstridende, hvilket har fået FVST til 
at frafalde kravet i forbindelse med dueauk-
tioner.

VI SKAL TIL OL I MAASTRICT!
Den sidste weekend i januar gennemføres 
OL i Maastrict.
For første gang i flere år sker dette med del-
tagelse af danske OL-duer på udstillingen. 
Vi så det som en mulighed at få udstillet 
danske duer ved Olympiaden, med afhol-
delsen i Holland. Udvalget ansvarligt for 
OL-duer, glæder sig over at danske duer 
deltager i dette internationale FCI-arran-
gement. Og håber på at dette vil være en 
positiv oplevelse, og at dette vil føre til flere 
tilmeldte, duer for fremtiden. Vi hepper på 
de danske duer. 

SPRINT
Plac. Ringnr. Ejer navn Forening Koeff.
Nr. 1 075-19-0113 John Neergaard 075 43,78
Nr. 2 023-21-0018 Team Meldgaard 070 84,71
Nr. 3 190-20-0007 Magnus og Liv 190 101,41

MELLEM
Plac. Ringnr. Ejer navn Forening Koeff.
Nr. 1 182-21-0360 Henrik Stæhr Rasmussen 182 132,66
Nr. 2 068-21-2125 Team Krogen 86 145,70
Nr. 3 BE-20-6061620 Anders Brøbech 73 252,66

LANG
Plac. Ringnr. Ejer navn Forening Koeff.
Nr. 1 073-20-4119 Anders Brøbech 73 219,83
Nr. 2 073-19-2245 Anders Brøbech 73 287,70
Nr. 3 073-20-4978 Anders Brøbech 73 334,08

ALLROUND
Plac. Ringnr. Ejer navn Forening Koeff.
Nr. 1 073-22-0536 Anders Brøbech 73 393,62
Nr. 2 073-20-4304 Anders Brøbech 73 445,52
Nr. 3 013-21-2355 Team Bang 13 968,23

MARATON
Plac. Ringnr. Ejer navn Forening Koeff.
Nr. 1 073-20-4347 Anders Brøbech 73 168,05

Nr. 2 073-20-4767 Anders Brøbech 73 192,73
Nr. 3    

UNGER
Plac. Ringnr. Ejer navn Forening Koeff.
Nr. 1 070-23-5130 Klaus Nissen 70 15,15
Nr. 2 156-23-0537 Torben Juhl 70 29,35
Nr. 3 023-32-0694 Team Meldgaard 70 37,81

1-ÅRS
Plac. Ringnr. Ejer navn Forening Koeff.
Nr. 1 013-22-4069 Lasse Rasmussen 46 10,09
Nr. 2 242-22-0714 Lisbet & Kim Hansen 242 26,50
Nr. 3 013-22-4039 Lasse Rasmussen 46 31,70

GAMLE (1 SÆSON)
Plac. Ringnr. Ejer navn Forening Koeff.
Nr. 1 182-21-0360 Henrik Stæhr Rasmussen 182 99,19
Nr. 2 073-19-2245 Anders Brøbech 73 130,51

LANG (1 SÆSON)
Plac. Ringnr. Ejer navn Forening Koeff.
Nr. 1 073-22-0534 Anders Brøbech 73 58,23
Nr. 2 073-22-0549 Anders Brøbech 73 183,26
Nr. 3 073-22-0132 Brøbech & Steenberg 73 454,88

OL-duer resultater

▼
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Som nævnt under afsnittet omhand-
lende FCI, bliver der i forbindelse med 
Olympiaden afholdt FCI kongres, samt 
veterinær kongres. Disse vil blive med 
deltagelse af henholdsvis formanden og 
hovedbestyrelsesmedlem Jørn Boklund. 
(Se præmieliste på side 20 og 21)

DDB VISER SIG FREM UDADTIL
I løbet af 2023 har vi oplevet en stigende in-
teresse fra mediernes side omkring brevdu-
esporten. Sekretariatet og formanden mel-
der om opkald fra flere medieaktører, som 
viser stor interesse for at lave indslag med 
brevduer. 
I september måned kunne vi derfor ople-
ve Mads Kaplan i DR1 programmet ”Alle 
mod 1”. Programmet er et quizprogram, 
og DR1 have på fineste vis formået at ska-

be et flot indslag med gode fakta og quiz 
spørgsmål om brevduer. 

Inden længe vil vi også på TV2 kun-
ne se et indslag om brevduer i program-
met ”Helt Sort” med Melvin Kakooza. 
Melvin besøger Jørgen Greve fra DAN 
070 Aabenraa. 

Dette indslag har været på tegnebrættet 
i et års tid, og vi ser frem til at se det en-
delige resultat. 

DEN KOMMENDE 
REPRÆSENTANTSKABSWEEKEND
Snart skal vi til Brædstrup igen. Repræ-
sentantskabsweekenden finder som tid-
ligere år sted på Pejsegården den første 
weekend i februar og det bliver derfor i 
dagene den 2. – 4. februar 2024, at vi skal 
ses igen.

Vi har sammensat et program, hvor der 
indbydes til Landsudstilling og vi håber 
at se mange slag repræsenteret. Lands-
dommerne er klar. Udstillingen forventes 
gennemført på en dispensation, hvor det 
desværre gør sig gældende, at slag med en 
bestand på over 100 gamle duer ikke må 
deltage. 

En række firmaer har meldt deres an-
komst med stande og vi har inviteret til 
aftenfest, som vi håber, at mange med-
lemmer har lyst til at deltage i så vi får en 
rigtig sjov og hyggelig aften med hinan-
den.

Selve repræsentantskabsmødet by-
der på en spændende dagsorden, hvor 
vi bl.a. skal behandle en række lovæn-
dringsforslag omkring medlemsskaber, 
som Hovedbestyrelsen har arbejdet med. 
Slipformer er som vanligt på dagsorde-
nen og det samme gælder konkurrence-
områder, hvor DAN 055 Vejle og DAN 
227 Koldinghus foreslår områdeopdeling 
på de korte mellemdistanceflyvninger. Et 
forslag om ændring af sektionsgrænsen 
mellem sektion 35 og sektion 52 skal også 
behandles.

Et helt nyt initiativ ses i et forslag fra 
DAN 046 Horsens, som gerne vil have 
mulighed for at deltage på flyvninger ar-
rangeret af WSV I. G. West. 

Vi ser frem til gode og konstruktive 
drøftelser om det hele.

FREMTIDEN
Vi ser for mig at se fortsat ind i en spæn-
dende fremtid for De danske Brevdue-
foreninger. Vi har en sund og fornuftig 
økonomi, idet vi som tidligere omtalt 
har brugt de seneste år på at få trimmet 
organisationen og det administrative set 
up. Vi står et godt sted i forhold til, at vi 
har fået afviklet ejendommen og nu bor 
til leje og ikke mindst, at har fået opgra-
deret og fremtidssikret vore it-systemer. 
Endelig har vi taget fat på en fornyelse af 
vort transportkoncept og vi har råd til at 
fortsætte nye investeringer, som fremtids-
sikrer vores sport. 

TAK TIL HOVEDBESTYRELSEN 
OG SEKRETARIATET!
Jeg vil afslutte min beretning med at 
rette en særlig tak til mine hovedbesty-
relseskollegaer, som har udført et solidt 
og ansvarligt stykke arbejde for at få 
hjulene til at køre i De danske Brevdue-
foreninger. I har gjort det godt.
Ligeledes vil jeg takke Maria Steenberg for 
indsatsen på Sekretariatet. Det har været 
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et år med en stejl læringskurve for hende, 
men hun har opnået et godt overblik over 
opgaverne og jeg ved, at både Hovedbe-

styrelsen, medlemmerne og ikke mindst 
jeg selv har været glade for samarbejdet. 
Tak for det Maria.

I år har DdB fået flere ansatte, idet en 
række chauffører har været ansat hen 
over sæsonen til at forestå opsamlinger 
og kørsel på kapflyvningerne. Jeg vil også 
sige tak til jer alle for at tage udfordrin-
gen op og hjælpe os igennem det første år 
med afvikling af kapflyvninger på en ny 
måde. 

TAK FOR I ÅR!
Afslutningsvis vil jeg gerne takke alle 
medlemmer, foreninger og sektioner, 
som i det forløbne år har udført frivil-
ligt arbejde og har løst opgaver til gavn 
for brevduesporten.

Tak til ’medarbejdere’ på ompak-
ningspladserne i Haslev og i Horsens. 
Tak til de foreninger, som har været 
ansvarlige for centralindleveringer og 
meget andet. I har alle gjort en frem-
ragende indsats for at få tingene til at 
fungere. Tak for det og også tak for til-
sagnet fra mange af jer, der allerede har 
rettet henvendelse til os og har sagt, at I 
gerne fortsætter i 2024. 

Alle medlemmer af Hovedbestyrelsen 
og vil gerne ønske alle medlemmer og 
samarbejdspartnere et rigtig godt og 
lykkebringende nytår. Tak for det år der 
er gået. 

Vi ser frem til et nyt og spændende 
brevdueår i 2024!
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De danske Brevdueforeninger
afholder

Landsudstilling, foredrag, auktion , repræsentantskabsmøde og festaften
fra fredag d. 2. februar til søndag d. 4. februar 2024

på Pejsegården i Brædstrup
Repræsentantskabsmøde 2024 afholdes på Hotel Pejsegården,

lørdag d. 3. februar 2024. 
Repræsentantskabsmødet starter kl. 13.00 præcis.

Festmiddagen indledes kl. 19.00.

Vi har i år truffet aftale med Hotel Pejsegården der tilbyder
følgende til medlemmer af De danske Brevdueforeninger:

Overnatning fra lørdag til søndag 2 personer i dobbeltværelse kr. 825,-
Overnatning fra lørdag til søndag 1 person i enkeltværelse kr. 725,-
Overnatning fra fredag til søndag 2 personer i dobbeltværelse kr. 1480,-
Overnatning fra fredag til søndag 1 person i enkeltværelse kr. 1280,-

Fredag aften er der mulighed for at købe og nyde den
lækre ”husmandsbuffet” i Restaurant Dillen.

Lækker menu lørdag aften, der serveres ved egne bord:
• 4 forretter

• 3 slags kød med tilbehør
• 3 desserter 
• Kaffe og The

• Fri øl, vand og vin under middagen

Pris for denne menu er kr. 485,00.
Bestilling på DdB’s hjemmeside senest d. 10.01.2024

Musikken leveres af Christian Daugaard

På gensyn til en god fest i hyggeligt selskab!
De danske Brevdueforeningers hovedbestyrelse 
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En medvirkende årsag til, at torsdagsind-
levering af maratonduer er værd at gen- 
overveje, er, at der bør tages hensyn til de 
medlemmer, som ikke behersker de digi-
tale og sociale mediers ”fortræffeligheder”, 
og som af forskellige grunde har lettere ved 
at overskue en mindre duebestand egnet 
til de lange flyvninger. Geraldysystemets 
anvendelse er ikke så let gennemskueligt, 
men for mange vil det være en lettelse at 
kunne indlevere duerne i egen forening 
fremfor at skulle køre i nærheden af 100 
km. til nærmeste centralindleveringssted, 
og mon ikke antallet af medsendte duer 
ville øges? Medfører en sådan indleve-
ringspraksis enkelte søndagsslip, lever vi 
jo sagtens med det. 

Med hensyn til morgenslip kontra efter-
middagsslip, længden af ophold I kurvene 
og rimelige hjemkomstprocenter afhæn-
ger vore holdninger vel i høj grad af egne 
erfaringer, og hvis man sammenligner 
tyve duers ophold i en kurv med deres 
dagligdag på slaget, er man vel ikke 
i tvivl om, at duerne har det bedst 
derhjemme. Niels Johansen nævner 
i sin kommentar i medlemsblad nr. 
1 2024 hjemkomstprocenter imel-
lem 25,9 og 40,9. Efter mine begre-
ber er sådanne hjemkomster ikke 
tilfredsstillende, og endelig er det vel 
ikke rimeligt at sidestille internationa-
le og nationale maratonflyvninger.

En imødekommenhed overfor lige og 
gode vilkår for maratonduerne vil være at 
afvikle flyvningerne fra så sydlige retning-
er som muligt og gerne alle fra samme vel-
egnede destination. 

Med håbet om en fornuftig håndtering 
af maratonflyvningerne i 2025 og frem-
over, og at vi vil have stort fokus på at dan-
ne ensartede konkurrenceområder i hele 
Brevduedanmark, vil jeg ønske god sæson 
2024 til hele brevduefolket på alle typer 
flyvninger.

Venlig hilsen 
Henri Tølbøll
075 Morsø. 

Udvidet
marathonevaluering

Læserbrev:



 BREVDUEN NR. 02  I  2024  I  29

Udvidet
marathonevaluering
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Jeg begyndte med Brevduer i 1973. Da jeg 
arbejdede på slagteriet i Slagelse, var der 
flere Brevduefolk, så snakken gik og så 
opstod interessen.
• Af resultater vil jeg gerne fremhæve:
• Forsvarets Guld  medalie 1 . gang
• Forsvarets Sølv medalje 2 . gang
• Sektionsvinder Antwerpen 3. gang
• Sektionsvinder Hudikswall 3. gang
• Sektionsvinder Hof 2. gang
• Sektionsvinder Ludvika 1. gang
• Sektionsvinder Basel 1. gang   

Jeg flyver med 20 Enkehanner og 20 på 
det naturlige system.

Der trænes mest fra syd og klub træ-
ninger med forening 009.

På slaget fodres der med Natural foder, 
og der følges ingen fast foderplan.  

Duerne får en kur mod gul knop og når 
de første æg er lagt i flyvesæsonen får de 
en kur mod luftvejsproblemer. 

Hvert år tillægges 50 unger. De trænes 
kun privat og på klubtræninger.

Slagene er bygget med god ventilation 
og lys. Der bliver renset hver eneste dag. 

Duematerialet på slaget er opstartet med 
Van Riel – Toft Logan - Skotter - G. Bol-
le - Jos Thone-Gaby Vandenabelle, så en 
masse mix. 

Det vigtigste årsag til succes med duerne 
anser jeg som værende sundhed og en 
masse held.

Sportsligt går jeg ind for Gruppe slip 
!!!  Gruppe slip !!!  Gruppe slip !!!

Region slip er det der har ødelagt 
mest i D.d. B.

Med Venlig Sportslig hilsen 
Keld Henriksen
009 Slagelse 

Langflyvermesterskab 
Sport Sektion 21
Keld Henriksen,

009 Slagelse Af Keld Henriksen, 009 Slagelse
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Besvarelsen sendes til ddb@brevduen.dk med 2-3 relevante billeder, gerne inklusive ansigtsfoto af dig selv.
Fotos kan tages med mobiltelefon, men sørg for at medsende disse i separate filer og undlad eksempelvis at
kopiere disse ind i et Worddokument, idet opløsningen derved forringes.

1. FORTÆL LIDT OM DIN BAGGRUND
Hvordan kom du ind i sporten og hvornår?
Tidligere resultater?
Særlige oplevelser med sporten?

2. FLYVESYSTEM:
Hvor mange duer flyver du med?
På hvilket system (naturligt, enkehanner, totalsystem m.v.)?
Fortæl lidt om hvordan du praktiserer dit flyvesystem
Flyvetaktik – hvor ofte sendes duerne på kapflyvning, hvor lagt flyver du dine 1-års m.v.

3. TRÆNING OG FORBEREDELSE GAMLE DUER:
Hvordan trænes duerne inden sæsonstarten og eventuelt i løbet af sæsonen? (afstand, retning, antal træninger m.v.)

4. FODRING
Hvilke foderprodukter bruger du?
Plan for fodring i sæsonen?

5. SUNDHED
Bruger du forebyggende kure (hvis ja, hvilke?)
Hvilke biprodukter benyttes?
Andre relevante punkter med hensyn til duernes sundhed?

6. UNGER
Hvor mange unger tillægger du?
Hvordan behandles ungerne i føde-året med hensyn til træning og kapflyvning?

7. SLAGET
Fysisk indretning?
Ventilation?
Placering i forhold til verdenshjørner?
Lysindtag?
Klima: Gulvstrøelse, ristegulv etc.?

8. DUEMATERIALE OG AVLSARBEJDE
Hvilke duer arbejder du med (afstamning)?
Har du teorier og systemer for avlsarbejdet?
Lægger du vægt på duens bygningsmæssige karakteristika?
Øjenteori eller andet?
Sorteringskriterier og krav til duerne?

9. HVAD MENER DU, ER DE VIGTIGSTE ÅRSAG TIL SUCCES MED DUERNE?

10. ØVRIGE BEMÆRKNINGER

Spørgeskema til vindere af mesterskaber
og officielle præmier i De danske
Brevdueforeninger
Navn og foreningsnummer:

Vinder af (f.eks. Mellemdistancemesterskab Åben Sektion XX 2023):


